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This is an interview being taped on April 21, 1972, with Col.
James Stack. The interviewer is Dr. Maclyn Burg of the Eisen-
howar Library and the interview waa taped in Col. Stack's
apartment in Tacoma.

DR, BPURG: The first thing 1'd like to do, Colonel, is just have
vou sketch in for me your own background, where you were born,

whera you were educated and how things went for you in your

life up to the time when you did meet the Eisenhowers.

COL. STACK: Well, I'l1ll do it very briefly. I don't know how per-

tinent it is to the thing but I was born on a railroad train.
DR, BURG: With that kind of a lead-in you can't lose.

COL. STACK: My mother was from Virginia and my father was from
Yermont. AL the time, we were going to New Jersey, but my
mother--my grandmother was down in Virginia, and so my mother

decided that she would laave New Jersey. Essex County, it was--

DR. BURG: Uh~=huh. l'
"\l.

COL. STACK:-=-I won't call it Newark--but Essex County, and go
down to see her mother, bhecmuse I think this was her saventh

manth.
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BURG: Uh-=huh.

STACK: And, unfortunately, I was born on the train and ysars later
I got to know a fellow named Jim Symes who was president of the
Panneylvania Railroad, and when I told him about it, he sent me

a life-time pass which I've naver usad.

BURG: You mean he really did?

STACKE: Yeah.

BURG: CGood Lord.

STACK: But I went to achool, prep achool, at both Rutgers Prap

and Andover.

BURG: I sa=.

STACK: And then only a year. And then--I mean at Andover-—I

went on the University of Michigan, and was there for three years.

BURG: TUh-=huh.

STACK: I got some ROTC training there which stood me in good
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gtagd later on.

BURG : I sas,

STACK: During the depression, I had left schogl and things were

rathar difficult for ma-=-

BIRG: Yes.

STACK: =--20 I decidad to¢ join the army. I learned that you could
go in for a year and then get out and I thought, wall, I'll go
in for a year and-—especially wanted to go in foreign service

somawhaeras.

BURG: Hocw o0ld a man were you, Colonzl, when you made that decisien?

STACK: 0©Oh, about twentyv-three or four. e

BURG: Uh=huh .

STACK: And so I went into the army, I asked for duty in the
Philippines, and I think this was about July 1930--and after

they talked to me, thay told me there were vacancies in the
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6th Engineers at Ft. Lewis, here,

BURG: I see.

ETACK: I'd never heard of Ft. Lewis and, as a matter of fact-=I
dan't think the chamber of comnerce will like this-=I'd never

heard of Tacoma.
BURG: Uh-huh.

STACK: But this waa down in California at San Pedro. They told

me that Mt. Rainier, in describing Tacoma, waa a stone's throw--
BURG: Uh-huh.

STACK:--from Tacoma. Well, I dor't think Grover Cleveland Alex-
ander could have pitched & rock up there becausze it's sixty

miles away, as you know, ——
EURG: Right. N,

STACK: AL any rate, I came up here and joined the 2Znd Battalion

of the 6th Engineers at Ft. Lewis. And I was the, probably--
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I know I was-~the youngest man ever to become a sergeant major
in the army since World war I, because I c¢id it in three years,
which was quite uanasual. Well, the facts really--I mean, I
don't want you to think I was that good at all--the facts really

were that I had three years of college.

BURG: Uh-huh.

STACK: And I had ROTC training a2t school, B0 that when I went

into the service, the was the time--and I'm talking about 1230--

BEURG: I see.

STACK:-—and this is when the army was a two-fisted, tough organ-
ization where the lat sergeant controlled the company because he
could control any man in that company--you know, it was a physi-

cal thing.

BURG: Right.

STACK: But they were great fellows, but it was very physical.

And I cam@ along with a bit of education, so that the Engineers
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used me, and I bacame an assistant to the sargeant major of the
2nd Battalion, the &th Engineers, a man named Williams who at
that time had about forty yeara sarvice and was tickled to death
to have somebody else type and work in the office. He wanted no

part of it. He wa= an outdoor fallowe=-
BURG: Uh-huh,

STACK: —--good anginear--

BURG: Uh-huh.

=TacCK: —-—-great fsllow. And then about thres months later, the
division headquarters--the 3rd Infantry Division headguarters
was in at Ft, Lewis--and thay asked me if T wanted to transfar

up there, and told me that if I did they'd make me a sergeaht.
BURG: <You were at the time a private?

orACK: No, I was at the time a corporal. =

Rgre 1
BURG: I gasa,

STACK: Uh-huh. &And they told me they would make me a sergeant.
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8o I talked it over with the adjutant of the Engineers, who was
quite incensed about this proselyting, and, however--a division

iz a bt bigger than a battalion, as you know.
BURG: Of course.

STACK: So I waa transferred up there. And I weant through staff
sergeant, technical sergeant and all that stuff and became the--
eventually--the sergeant major of the division. Because at that
time a master sergeant and a sergeant major were not synonymous.
vou ecouldn't become a sergeant major anless you were & master
sergeant, but it was not a synonymous thing; it wasn't parallel

at all, now it is. They call it command sergeant major.

BURG) Now were there regimental sergeant majors &s well as say

a division--
STACEK: Yes,.
BURG 1-=s@rgeant major. b

aTACK:; Yes. There's a battalion sergeant major, and a regimental
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sargeant major. At that time thers was a brigade sergeankt major--

this ia the old square division.

BURG: Yeah.

STACK: I don't know whether you know what I mean or not.

BURGE: I think I d0 Bnd I think most researchers will e able ta

trace it down.

STACK: Yeah--I can explain it very briefly--and then the division
sargeant major. See, in those daya, a division waa aboukt, oh,

about sixteen thousand men, and it was composed of some special

troops--MP's, division headgumarters, an ordnance company, a signal

company, A gquartermaster company and that sort of thing.

BURG: Uh-huh. ‘f =

b
STACK: But the combat elements in 1t were four regiments of in-
fantry=-=-that would be the 4th Regiment, the 7th Regiment at that
time, the 30th and the 38th. Now, the 4th and the 7th were

banded together in a2 brigade, and it might interest you to know
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that General Marshall was the commanding general of that brigade.

BURG: I aee.

STACK: And then the 30th and 38th were also in a brigade, so there
were two brigade headguarters. Then the artillery, they had one
regiment of heavy artillery (seventy-fives), the 10th Field Artil-
lery, and attached to them—-it didn't really belong in that divi-
gion--bat attached for training and so forth waas the 9th Field
Artillery, one hundred and fifty-five heavy howitzer guns. And

the regiment of engineers, the &th Engineers--

~huh. ST
BURG: Uh L

STACK:--and there may be other miscellaneous troops but that's

the base of it.
BURG: Mo integral tank unit?
STACK: Yea, one tank company.

BURG: I see,
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STACE: The 3rd Tank Company, which was part of special troopsa.

BURG: Uh-huh.

STACK: Tha 3rd Tank Company was a part of cur division, but
avery division had a tank company. These ware all world War I

tanks: they weEe nothing like wa have now.

BURG: FRenault.

STACK: The old tvpe, real old.

BURG: Right.

STACK: Made an awful lot of noisa.

BURG: Uh=huh.

STACK: And you couldn't sleep if they were running. And, so, to
be promotad to that sort of position and grade was gquite unusual;

the AP ran a story sbooat it.

BURG: They did?

STACK: At that time, yesh. And the fellow that wrote it, Jack--

1'11 think of his last name, I can't at the moment—--became Mark
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clark's aide durhig World War IT.

BURG: All right, now--

STACK: Beardwood, Jack Beardwood.

BURG: Jack—-=

STACK: Peardwood, Beardwood--he was an AP correspondent cut here,

BURG: B—&-a-r-=-=

STACK: B-8-B-r-d-w-o-o-d==he was guite well known.

EURG: Fine,

STACK: And, so, I had lot of difficulty with that hecauase you
see, at that time, most corporals had about ten years service,
the duty sergeant had at least fifteen years service, and what
they called the first three grades at that time, staff sergeant,
technical sergeant, and the first sergeant and the master ser-

geant, all had about twenty-five years gervice, at least, before
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they hit those grades.

BURG: You know, it souds like the frontier army of the 1870's.

STARCK: Yes, it was, it was,

BURG: Very much the same thing.

STACK: The proof in the pudding was that the 3rd Division had
headguarters at Ft. Lewis, but it had a battalion of engineears
here, a battalion at Ft. Lawton in Seattle., The 7th Infantry
had a battalion up in Chilcoot Barracks, Alaska; they had the

other two battalions at Vancouver Barracks.

BURG: I gee.

STACK: The 4th Infantry, as I remember, had a battalion in
Spokane--Ft. Wright--and they went up to Ft. Linecaln, North

Dakota. And the 30th, 38th,--

BURG: For heaven's sakes,

STACK:-=30th Infantry were all down in San Francisco, but the 38th
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Infantry was headquarterad at Salt Lake City--I forget what
they call that place, or what thay did call it--and then had
another one at--they had a battalion at Ft. Lineccln, North

pDakota. And they had another one at Ft. Douglas, Utah, that was--

BURG: At Douglas, uhshuh.

STACK: And the heavy 18th Field Artillery, which we naver =saw,
actually, went down in Jefferson Barracks, Misgouri. And that's
why the 9th Field Artillery--which really belongaed to the 4th
Infantry Division which was inactive at the time--we were tralning

them, heavy guns.

BmRG: Uh=huh, I =saa.

STPACK: So that Ft. Lewis, at that time consisted of the 3rd
Divisien haadguarters and these miscellaneous troops. There were

only twenty=-six hundred men. Today there are thousands and thousands,

BURG: Yas.

STACK: And, during World War II, I think they had two full combat

divisiona--ovar aighty-five thousand troops there zt ons tima.
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I think that's tha top, and even now they just closed that per-
sonnal centar——and I'm on tha Board of Directors of the Asaoc-

ciation 6f the United States Army out here--
BURG: I asaa.

STACK: They closed the personnal center and are bringing in the
9th Infantry Division, reactivating it, the %th Infantry Division,

at Ft. Lewia so they'll have-—
BURG: I read some place about it.

STACK: --they'll probably come up to about twenty-five thousand

thara.
BURG: Th=huah,

STACK: So that, this, in essance, is what you asked me, I think.

I ramble a little bit.

BURG: Not at all; this is very much to the point. ﬁ:
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STACK: Well, anyway, that was basically my background, General
Eisenhower came intoc my life &8s & lieutenant colonel--ha had
Just been made a lisutenant colonel. The 15th Infantry
came back.from China in 1938--he was not with them then; he was,

I believe, in the Philippines.

BURG: ¥es, he was.

STACK: And then he came in, I think, in '39--it might have bhean

"40, but I'm pretty sure it was '39.

BURG: I bhelieve you're right, '39.

STACK: Wow, I was not in the 15th Infantryy I was in the 3rd
Infantxy Division. The 15th Infantry became a part of the ird
Infantry Division when the 3rd Infantry changed from a square
division to a triangular division., Now, you lose the brigades,
and you only have three regiments, instead of four regiments of

infantry.

BURG: Now, did vou lose the 38th? i

STACK: We lost the--I think we lost the 4th,
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BURG: I only =aid 38th because in the 2nd Diviaion aftar the

war we had the 38th,

STACK: We}l. the 38th balonged to tha 2nd Division--all thea time.
But in World War II I'm talking about-~World war I, rather. But
they became a part of the 3gd Division later on. MNow, whan the
15th came in, it became the 4th--you're right--it hecama the

7th, the 15th and the 30th. The 4th Infantry Regiment went up

to the Alaskan Command,
BURG: Uh=huh.

STACK: And the 38th, as you know, reverted to ths Znd Division-—-

they had bean in the 2nd Division in World war TI.

BURG: Uh-huh, right. 1=

STACE: The 2nd was a part army-part marine division at that time.
BURG: Now, that would msan that George Marshall's brigede command—-—

STACK: Was wiped out,
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BURG:--was wiped out. He was then m brigadier?

STACK: Yeah, George Marshall was a brigadier, and I had addi-
tional duty--because, I suppose they thought, because of my edu-
cation--ag the assistant to the inspector general. How, I was

the only enlisted man who was in the IGD; other assiatants were
all either commissioned officerz or warrant officers. And I
replaced a man who had twenty-five years service-=-because they
couldn‘t find anybody else, I guess. You know, I posed guite a
problem, because when I would go out with Col.[Isaac J.] Nichol.,
who was the inspector general for the 3rd Infantry Division--well,
we'd go out especially on Budits having to do with disbursing

officers, which we did, too.

BURG: 1 see.

STACK: He knew nothing about accounting, and I had majored in
the thing, so I got the hrunt of that, but the reascon I posed
a problem was, wherever I went, I had to go in civilian clothes

because I couldn't stay in an officers' club unless I did, and I
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couldn't do this and that, and Colonel Nichol was always calling

me, "Mister"he never did call me sergeant major.

BURG: Mow, you're answering guestions that, if I haven't written
them here on the guestion sheet, I certainly had them in mind.
Wa wondered how did you bring it off? How did you ever do it?
We knew something about what you had done; we knew, for instance,

that you knew Marshall through thia wvery route.

STACK:; Yeah, I knew a lot of them.

BURG: That's how.

STACK: Sas, than-Major Mark Clark was our G-2 in the 3rd Division.

BURG: Uh-huh.

STACK: We had other men that bhacame very well known during_tha
war--Col, [Robert L.] Eichelberger was the commanding officer

of the 30th Infantxy Division.

EURG: I see.
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STACK; And there's a whole flock of them, if I could think of
them off hand, that became quite well known. You must remember
this: we only had--bafore the expansion of our army--we only had
a hundrad -and twelve thousand officera and men in the American
army. And this included Puerto Rico; it inecluded Panama; and--
of course we were no longer in China--but it incloded the Phil-

ippines.

BURG: Uh=huah.

STACK: And vou could have taken—--the best way for me to illustrate

this to you--you could have taken the whole American army, and
they could have watched a football game in Soldiers' Field in

chicago or the Memorial Coliseum in Los Angeles.
BURG: I see. E_

STACK; Because wa were down to rock bottom, because of the De-
pression, I would presume. Our pay had been cut--you ramember
President Roocsevelt cut ocer pay fifteen percent, all that sort

of thing. So that it was rather difficult--and I don't think
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people really realize that in allowing you [an army of cne| hun-
dred and aighteen thousand it would expand into millions. [Yet]
they were akle to do the job they did I World War II, and I don't
think anybody really gives credit to the great leadership of
pecple like General Marshall, and General Eisenhower,and all the

rast of them.
BURG: Yes,
STACK: Including a flock of them that nobody ever heam of--

BURG1 Uh-huh.

STACK;——who did great joks General [Thomas] Handy is one up there,
BURG: Yeah. t

STACK: A lot of them. And they did a tremendous job-—-General
[Walter] Bedell Smith, General [Lucius DuB.] Clay, General [Leonard
T.] Gerow, General Courtney [H.) Hodges--who I don't think, I
would say, that maybe one out of a thousand people in America

knew that he led one of gur armies in Eurppe, Courtney Hodges.
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RURG: Yes, or William [Hood| Simpson.

STACK: Yes, Simpsor, ar I keep thinking--[cannot maske out this

namal --these people were magnificent, they were just tremendous

people. And our country i=s jast fortunate that people like that--
Gmar Bradley, Tooey Spaalks--came along when we needed them so

hadly,
BURG: Uh-huhb,

STHCH: And were ahle to do what I--asg I say, 1t was juat a mEg=
nificent job. MWow again, coming back--I'm rambling again--but

coming backe=-

BURG: Mo, you're answering questions that have to be asked, i 7

1
ol

would have been asked,

STACKz—=coming back bto FE, Lewis, at that time, because you told

me this was the period rhat vou didn't have too much on.

BURG: That's right, we Jdor't,

STACK: WwWell, cereral Himenhower, than Lieutenant Colonel Pisen-

hower, when e was gssigned to Ft. Lewis, he became--he had the
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firat acteal command he ever had in his military caresr. He
became & hattalion commander of the 3rd Battalion of the 15th

Infantry, right here at Ft. Lewis.

BURG : Evur}thing e@lse had been training.

STACK: That's right, he's always been a, wall, a staff.
BURGs Qr a staff,

STACK: Recause he came from General Marshall's staff, I mean,

Ceneral--=
BURG: MacAarthur.

STACRi1--MacArthur's gtaff. So, it was alwaye tremendous staff
work, and he was kneown in Washington--terrific reputation fer
his staff work. Actually, this is the thing—-when he left here,
and went down to the maneuvers in Leouisiana--this is the thing
that caught Marshall's attention--you know they didn't know each

atEher,
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BURG: Uh=huh.

STARCK: And Marshall left before General Eisenhower came here.

BURG: Right, right.

STACK: This was the first time ln the history of the maneuvers

that the aggressors Leat the defenders,

BURG: Yes, and what should have been a set piece--

5 ACK: It never happened--—

BORG: Yeah.

STACK:--hecause of Ceneral Marshall, General Eisenhower.

BURG: Now, when he got to Ft. Lewig—-

o T

[ i

|

ol
e | -

STACK: When he got to Ft. Lewis, he was the commanding officer

of the 3rd Battalion, the 15th Infantry, and that'a why he has

such an affectiocnate regard for that 3rd Division's striped patch

and the 15th Infantry, yvoa know: there was always a warm spot

in his heart for it,
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BURG: Ves.

STACK: And the short--=he waan't there very long when he was
transferred to division headquarters, and became thae chiaf of
staff of the 3rd Infantry Division, and ghortly, oh, almest in

no time, was made a colonel, fall calonel,

BURG: Uh-huh.

STACK: I think that the first commanding general he served under
at Ft. Lewis was Charley Thompson, General Thompgson. I think it
was General Anderson that followed General Thompson,but I dan't
think General Eisenhower was there under Anderson--but he was

there under Thompson.

BURG: Uh=huh.

STACK: General Thompson commanded the division and General Eisen-

hower waa the chief of staff, and I wag his enlisted assistant.

EURGt Eisenhower's enlisted Bssistant?
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STACK: Yeah, that'as how I--and did a lot of personal, I'm talking

about official, work; I don't mean valat sarvice—-
BURG: Yes,

STACK:=-or orderly service, but a lot of perscnal things that he
would call me in on. HNow, this had easpecially to do with IG

investigations, and things of that sort.

BURG: Now, you had actually handled one of these or had worked on

one of these with regard to funds at Vancouver Barracks?
STACK: Yeah, but I would rather not go inte it.

BURG: You'd rather not? {

Ly 3
STACK: NWo, because it had something to do with General Marshall,

and he might have, I don't, I don't, he--actually, it happened
down there because he was the commanding general of Vancouver
Barracksa, but the thing that happened down there is sométhing he

knew nothing about,
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BURG: Well, that was what T had understocd.

STACK: He had to take the burden because he was the command ing

ganeral .,

BURGs Right.

STACK: I picked it up in an IG investigation, you see.

BURG: Uh-huh.

STACK: The point is--I really, I den't want to get off base on
this--the funds really were eventually all accounted for. It
was irregular, the way it was handled down there by the people

that handled it--in the post exchange is where this developed,

e,

If;"’;- ":-\\"\-

£ G

BURG: I see. El. |
L5 n

STACK: But General Marshall realy knew nothing about it and had
nothing to Jdo with it. He was juat utterly flabbergasted when it

wasa brought to his attention.
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BURGy Well, was it more in the nature of someone understood that

funds could be used in a particular way which was wrong?

STRCK: No, I can tell you that part. What happened was, that
the United States at that time had taken issue with the State
of Washington, Bnd perhaps other states, about the collection
of the tax on gasoline on military--sold on military reservations.
The Unlted States claimed that the state had no authority to col-

lect taxes on gmsoline at post exchange gasoline stations--

BURG: I sea,

STACK:~=-sold to people that lived on the post.

EURG: Uh-huh.

STACK: So all that was pat in escrow--all this money that came
in--until a decision was made. 2 decision was finally made, and
I don't know whether it was made in & federal court--I would
imagine it would be--that the state did not have that right, so

rebates were made to all the variocus army posts.
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STACK: Now, Vancouver Barracka--Ft, Lewis got ita share-- but
down at Vancouver Barracks, apparently they didn't know what to

do with it, when it came in.
BURG: Uh=-huk.

STACK: So they put it in a special fund--and that'a what they
called it, "a gpecial fuand". And, for example, when they needed
new pumps at the gas station, and the, this ran--this was guite

a bit of money I'm talking about—-
BURG: Uh=hah,

STACK:~—as I know money--they needed pumps at the gas atation,
and the post exchange council turned it down, they bought it

out of these funds,
BURG: I asee. \; :

STACK: When the 7th Infantry Band--they wanted to orient them

on music, so they would send them down to the Porcland Symphony.
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So thay bought seascn tickets, and thay sent three or four of
them from the band down thers. They bought the band dressa

blue aniforms out of thia monay .,

BIRG: Uh=huh.

STACK: A=s I =ay, it wasn't, I wouldn't call it so much illegal,

as very irragular.

BURG: Uh-huh, right.

STACK: Because they didn't have tha authority to do it. well,
"Solomon" of the Department of the Army--at that time it was the
War Department--came through with a decision, Thay had to
refund =1l this money to the PX, put it back in that account,
and then they made a special dividend to all the anits for their

recreational eguipment and this and that and that sort of thing.

BURG: Day rooms and-—-

STACK: Yweah, bacause, you aea, the PX in those davs was Ent'handlad
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the way it {8 now. In those dayas, the units owned the poat ex-
change, and the stock held was based dpon the austhorized numer-
ical astrength of each unit--not its actual, but its authorizad
Strength. They had so many, that {f your company had twe hun—

dred men in it, you had two hundred shares of stock--
BURG: I =ae,

STACKs-=in the PX. At the end of the year, they would then divide
whatever profits, because it was supposed to be a non-profit operc-
ation. and you know that's nok govermmenkt funds, it's quasi, is

the pfficial word.
BURG: Right. (

STACK: They divided that into the number of shares, and they
would give each unit their bonus or dividend and, for, again, re-
creational equipment, basehall uniforms, football uniforms, pool
tables, what have you-=-anything like that)} Lecause there are no

army funds for that sort of thing.
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BURG: That wouldn'e go to purchasing uniforms for a bandy
STACK: For the band, no.

BURG: Or sults—-

STACK: So, anyway, this wag—-—

BURG: MNow, "Solomon” being-=-7

STACK: The Department--

BURGt--you're saying he worked for the war Department at that

time?
STACK: No, no I--

BURG: You just spoke of "Solomon'—- G

2

STACKi=-I just did that to bhe funny. After all, the decision
had to be made almost like Solomon woild make them, that's what

I say--

BURG: Yes.
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STACK: --what do you do with that?
Bmﬂ' H Uh—huh -

STACK: E=spacially after most of it's spent, a good share of it's

Bpant.

BURG: Now, did you pick up the irregularity--
STACK: Yes,

BURG: —-yourself as you were hare at Ft. Lawig?

STACK: Yes, I did. You sese, now, the division inspector
ganeral goes to each of the army posts once a year to make an
inspection., His assistant does what they call the money
inspection--it's not actually money--but you check the company

funds, the PX, and all the funds that are operated on the posgt:,

ST .
BURG: I sea. &

R,
S5TACK: Wa go aeven further than that; we used to go te Helana,

Montana, and Bugene, Oregon--Salam, Uregon, I gness it is--
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and Camp Murray, here. Wherever there was a fedaral disbursing
office for the state, and the dams--you know, Ft. Peck Dam and
all that sort of thing--I had to check them, too. Had to check
them out. Well, in thia case, the way I discovered it—=I'd been

trained that way; I just did what I was trained to do.
BURGE: Yes,

STACK: I wasn't too concerned about it, because Price Waterhouse
was doing & regular inspection down there--just like up here

Bush and Webb were doing it. They're certified public accountants.
BURG: Uh-huh. &

STACK: So I wasn't too worried about anything being wrong, but

we had some forms, and we had to fill them cut and mail them.
Well, I sment a letter down--as I always did-=down to the cClark
County National Bank, and asked for the balances on a certain date
by aathority of the War Department, which I gave them, and told
them we would be down on a certain date and would like to pick

them up. When I got down there, they gave me all the accounts
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that they had pertaining to Vancouver Barracka, And in the p¥
there was a special account--"Vancouver Barracks Special Account'-=
and when I first locked at it, it didn't dawn on me that it was
anything improper, but when T started checking it, I could tell
by the action of everybody I talked to—-and I got ocub of my depth,
bacause I began to deal with colonels and people like that, and

I was a sergeant major, So, I decided 1'd go see Colonel Wichol,
who was at the officers’' club, and who wWaa a great man, just g
great gay. And I told him what the problem was, so he took over
from there--but I was with him, Now, the only thing I want to
point out, tell yvou, which might be of interest to you-=Ganeral
Marshall was really upset when this happened. You can delegate

authority, but vou can't cdelegate responsibility,

BURG: Uh=hah.

STACK: That'as yours.

BURG: Right.

STACK: I'm going to skip a whole period of time. when I was com-
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missioned and went to washington, D.C., I waa commissioned di-
rectly to the General Staff, which had never bean done, sincae,

before, or after, as far as 1 know,
BURG: Interesting to know.

STACK: Yeah, you're ordinadly commissioned to Engineers, Artillery,
something, but I wasn't; I got commissioned directly to the Gen-
eral staff. And tha first day there-—there was no Pentagon, bat

in the old Munitions Building--I also was out looking for a place
to lHve--things were rather hectic and chaotic around then and

you had to get to work--so they gave me twenty-four hours to find

a place to live and get back to the of fice.
BURG: Right. e

STACK: Well, I was in the Munitions Building, and T hadn't et
been trained to not notice rank, because I had been trained in

the field and knew renk when T saw 1k,

BURG: Indeed.
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STACK: So I, I was standing in the hallway, in the corrideor talking
to somebody, and down the hall came General Marshall, and his

aide at that time was a Major Flap Adams, who I knew guite well,
And, so, I snapped te attention, which in itself is uenuseal--now,
if you're ever around the Pentagon, you never see anybody snap

to attention; you're nokt reguired to do 1t.

BURG: Right.

STACK: Anyway, I did, and I guess that made General Marshall

kind of blink, and he turned around and he walked back thare

and he said, "I know you, den't I?" I said, "Yes, sir." He says,
"gemething to do with Vancouver Barracka?® I said, "Yes, alr."
He said, "Your name is Stack, isn't it?" "Yes, sir." And he
gald, turned around to Adams, and he said, "Have"--I was lieuten-
ant--"Have Lieutenant Stack report to my office at one o'clock
this afterncon.” This was in the morning. I immediately atarted
trying to find my wife to tell her, "Forget it." I was going,

going to Siberia or scme place. oo
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BURGs Uh=huh.

STACK: Yeah, so I went back up to the office, and then Major
[Charles K.| Gailey, who was executive officer-~this was the
Cperations Division of the General Staff, this was the Chief of
Staff's command post, this was the hub of all activity directing

the war on all fronts around the whole world,
BURG: Right,

STACK: How many people know that setup? It's quite interesting.
It was different than World war II, guite different, for reasons
that I won't go into now. But this is where the control of the

whole war ig—-

Pt .
BURG: Right. [” )

STACKi--and its actions and directives and all that, hndmkhla ia
why they brought me there, and General Eisenhower came up, oh,
I think three days before then. He was tha one that got me com—

missicned. I had an ROTC commission, and Colonel Nichol was
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about ¢, g2t ma commissioneg, and I hag three wireg Came in tpe

Staff ang te the Orerationg Divigjiapn too, g Wasg going tq the

blace where the Action wag,

BURG » Right, ang he hag Jone there Just f--

STACK: & feyw days before,

BURG: Uh-huh,

STACK: Because the war Plans Division, they only had about a

for the
dozen officers in there, and all they did was pake plans fo

L division. 3o,
tual operationa

- hey became an ac
future. 2aAnd now t
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then, war plana became a part of that, Thaere's cenaral [Alfred

C.] Wedemeyer in there--they weren'k generals then--

BURG: HMo.

STACKi1--General John E. Hull, General--ch, men that really
became well-known and famous. Major Gailey waa the executive
officer of the Operations pivisien., T vatensikbly was to be one
of his assistant executive officers on that mission. And I mean

a specific assigrment--

BURG: Uh-huh.

STACK:--1 was actually to be General Eisenhower's aide, buat
the staff offices at that time did not have aides; they couldn't

have aides,

BURG: Oh, they couldn't?

STACK: Not on the General Staff. They had other names for them,

and they did the same thing, but they were not called aides.
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BURG: Uh-huh.

STACK: At that time. HNow it's changed, since. So, I went back
up and I told Gailey what it was all about, and I said there's

no point in me trying to find a place to live, I'm pretty sure
I'm going to be reassigned. He said, "You better talk to General
Eisenhower." So we went in and talked to General Eisenhower and
I told him the whole story. He said, "When you go back thera
this afternoon, I'll go with you." So he went with me--and do
you know this fellow, Frank McCarthy, do you know who he is,

Col. Frank McCarthy?
BURG: I don't think I do.

STACK: Well, he was General Marshall's secretary of the General

Staff, under Gernaral Marshall.

R

£ A
BURG: I see. \=. g
L

STACK: And Frank McCarthy, he became the top of the, head man

aof the movie industry later. He's a YMI man.
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BURG: Oh, and thus the connection with Marshall,

STACK: 3o was Marshall, a VMI man.

HURG: Sure,

STACK: So was Handy, a VMT man. Anyway, General Marshall,
I think, was a little surprised to see General Eisenhower—-

(Interruption while cassette is being changed)

STACK:--and he asked me where I was assigned, where I was gniAQ
to work. And I said, and pointed to General Eisenhower, "In the
Operations Division." And he turned around and caught me com-
pletely by surprise--and I know he caught General Eisenhower
completely by surprise--he said, "I would 1ike to have Skack in
here, in my office here. I think I can use him." And General
Eisenhower said, "But, General, I brought him up here, and I hag
him commissioned for this specific job, and we need him there, "
And he kKind of grinned, vou know, and said, "well, I didn't know
that, but I sure would like to have him--but I don't want ta take
him away from you." BAnd Ike stood thera with atter, utter amaze-

ment, you know. Well, it developed that General Marshall said
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later that the reason he was 30 interssted in me, because if T
hadn't found that, that could have gotten completely out of hand

down at Vancouver la ter——

BURG: Yes,

STACK:-=without his knowledge, and could have heean really seriocus.

S0 the fact that I found it, he told me he was grateful to me.

BURG: I see,

STACK: Now that didn't—

BURG: Wasn't what you expected when you went there at one o'clock,

STACK: That's not what I expected. And ancther interesting angle
of that is that, when General Eisenhower went overseas--his firsk

Bssignment overseas——

',
‘e

BURG: Uh=huh.

STACK:--he made a list up of the officers he waned to take with
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him out of the War Department, ocut of the GCeneral Staff, for his

own staff,
BURGs Uh-huah.

STACK: Now on that list he had me down there, and then he had

an officer who's dead now Col. Ernest R. (Tex Laa.
BURG: Yas.

STACK: Tex Lee was going to--he had enlisted to stay in the war
Department &s his personal representative on General Marshall's
staff, and General Marshall changed that; that was the only change
he made. He put me under him as General Eisenhower's personal
repraaentative, and Lee went overseas then. Tke wasn'k very

happy aboat that.
)
BURG: I see, E %)

STRCK: But we made exchanges back and forth. I made thirty-four
trips overseas during the war with special messages that couldn't

be sent on wires or even on the--what'd they call that radio
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thing that they polished up in there? It was some mechaniam
they had where thev'd send messdges that couldn't be read on the

air; you ceouldn't make anything out of them.
BURG: Kind of scrambled sort of thing.
STRCK: Scrambled that's it,

BURG: Scrambled the message, uah-huh.

STACK: And so I made, as I say, thirty-four trips overseas, and
I really did get in on a lot of things, though. that compensated
during the two years, until he finally decided he wanted me

over there,

BURG: All right, before we get back to that, that shows a rela-
tionship that I wanted very much to have on paper--the unigue way

in which vou came to know one-half of that combination and to be
—

- .-l_,:".'. o

trusted by him. £ <

STACK: I got to tell you the funny story about that--the actual
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way I came to his attention. when he left Ft. Lewis--I was at Ft,
Lewis-~he asked me if I would take care of his correspondence if
anything came in addressed to him. If it was official, perscnal,
if I would send it on to him, or if I would reseasrch anything that
was nffigial 20 that he could have the reply--vou know, things
that were in our filea, because at that time they were separating
our filea. The combat divi--, tha housekeeping chores were taken
away from this combat division, and they were forming a whole new
cuatfit to stay home and take care of the housekeeping, so that

the division, when it went into combat, would have its own records

with them--~they wouldn't be confused with the heaﬂqua:terﬂfggﬁ

. L4
I Es

the post records. i
BURG: Now, he, being General Eisenhower, asked you to do thig?

STACK: Yeah. And he asked me if I would=--lots of things came up
and he had to, coh, everyday it was stuff that came in that 1
combed the files to find what he wanted to know, and all that
sort of thing. wWell, we had a fellow with us who was my assis-

tant--his name was Holloway Cook; he was an Englishman, and a
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good man, He was killed on Bataan.
BURG: Oh.

STACK: And Cook got a commission almost immediately, and T
couldn't understand how Cook would get it--T guess T must have
been a little envious. But I want to tell you this is a good

man.
BURG: Was it Pearl Harbor, shortly--
STACK: Pearl Harkbor, ves,

BURG:--after that he got his commission and you hadn't gotten

yours yet?
STACK: That's right,
BURG: Uh-huh.

STACK: So, when I sent General Eisenhower the stuff that day, I

pat @ little note in that cock had gotten his commission and I
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hadn't, and I said, "theirs not to reason why, theirs but to do

or die,®

BUBG: An old phrase!

STACK: And I thought, how corny can you get! And I went down
to the post office and tried to get that back, and it had gone--

I really did try to get it back.

Bﬂml uh'-'huhl

STACK: And when he got it, I guess he thought that was funny enough
o get me a commission immediately, because at that time Gailey
told me that he had this tremendous job==you see, the wWar Depart-—
ment wasg in a bad state of, at the beginning of World war IT

what happened was that in this General Staff there were no enlisted
people at all. The chief clerk, whe was a good mAn, but he was

an old man, end all of the rest of them werse just old people that
had Leen there all their lives--and there waren't very many of

them, very few. Now, they were uszed weoming in the office at
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eight o'clock in the morning and going home at five or six at
night--now, this is with a2 war on, you know, And there were
messages coming in, oh, literally by the hundreds from Bataan

and other places.
BURG: Frantic messages,

STACK: Yes, and they had to be--they were in code, Ehey had to
be decoded, and they had to be brought to somehody's attention
and all that sort of thing, and there was no way to do it. So,
the first thing General Eisenhower wanted me to do was to revise
the whole system in that Operations Division. Well, I told him,
"If they're going to do that, the only way I know to do it is to
get in--" see, at that time sergeants majors over thirty-five were
not sent overseas in most cases. Thay may have been. Moat of

them were sent to schools to train peopla,

BURG: Uh-huh. 2

STACK: And I said, "Why don't I look to find sergeants majors,

A5 many as I can, who are older men, but who certainly know their
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army &nd know the administrative Processes, and bring them in
here, commissioned, and put them on a job here." He told me to
go ahead. And I brought some good men iny I had a beautiful

group in there.
BURG: You, yourself, then, a 2nd or lst Lieuterant?

STACK: I was a lat Liealenant. You had te be commissioned over-

age in grade when you commission directly like that.
BURG: I see.

STACK: You couldn't be commissioned, you couldn't be commissioned
like anybody else waa., T don't know why, but this was a regula-

tion. They changed it later.

STACK: I was promoted pretty rapidly, so I didn't have any

reason--beside, we were too busy to worry about that.

BURG: Yeah.
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STACK: But anyway, I brought these men in, and they were--I only
know one word--they were fantastic, They worked all night, they
set up their sectiona, they worked out & system, they gave--the
War Department found a man named [first name & initial?p) Roveoa,
I'm sure he's dead now, who was the executive vice-president of

the Ralston Purina Company, dollar-a-year man.
BURG: Uh-huah.

STACK: An efficiency expert, He and I were supposed to collaborate

on a new system, and so we worked on it, and this man was brilliant.
BURG: And a civilian?y

STACK: Oh, yeah.

BURG: He was not commissicned?

STACK: No,no, he was too old; we didn't get him urtil--he was

about sixty-five then,

BUORG: I sae,
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STACK: But he was a brilliant man. And so betweaen the two of
us--I want te give him, you know, the major kudos, because this
man was, I never saw a hetter man in my life. And we worked
up a8 system--they gave us three weeks to do it--—and we did it,

and I just--

BURG: Colonel Stack, they gave you three weeks to change what

had gone on for all those years?

STRCK: All those years. That Legion of Merit above vou, actually,

well, is fot that job.
BURG: I see. I should think!

STACK: And it's one of the few things signed personally by the,
by the Secretary of the Army, Secretary of War, Henry Stimson.

I# never signed those things, but he signed that one. iy
BURG: For heaven's sakes!

STACK: That was a job! I've never been in anything like that.
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Anyway, and then General Eisenhower told us that ganeral Marshall
had told him, "It better work, it better worlk," Well, at mid-

night, on the 15th of May in 1942, we changed as of midnight.
BURG: Uh-huh.

STACK: And it was a beauty, It worked, because we hag all the
administrative pecple in, and all these sergeants, who were then
lieatenants, and they worked like dogs, and they put it into oper-
ation and oh, gee, what a change, what a change! Yoo wouldn't
believe it. For example, just to meke it brief, if a message
would come in, say, from General MscArthur on Corregidor--in that
area--and It was something that needed immediate action,we would
put a green cover on that, and they would call them a "graen

hornet. "
BURG: I've heard the term,

STACK: That meant that the man that getag—-~they still do it--that
meant that the man that did it, that gok that paper--what they

call "the principal action"--could not leave that building until
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the answer had gone out,
BURG: I =sesa.

STACK: He had to stay there, aleep there, eat there, Lut he
couldn't leave it, and they would pat @ date on it--they called
it a tickler date, a suspense date. In other words, if {t came
in on the first of Jane and they'd say, well, we'll give you
three days, June the thirdg, vou have to have this anawer. Now

in order to save time, the initial copy went directly to this
cfficer, another copy went to his boss, the section chief, an-
other copy went out ko, if it was a southwest Pacific problem,

to the chief of the Scuthwest Pacifie Section, another went to
the chief of the--what do we call that--the Operaticns pivisien
part, so he would know. Another one went to the war Plans Divi-
sion, where they had to be sure that the thing was in, within the
braod cutlines set up by the Joint chiefs of Staff--you cﬂ"_EFEP

el
out of bounds here and there. E ﬁ

[
kY

"
\\-.

BURG: I sae.
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STACK: And the other one, if it was involved, if there wag any
loglstice involved, or troopa were involved, went to the logimg=-
tics section to be sure they have the stuff, and the troops and
all that, and didn't take it away from somebody else and all
that sort of thing. It was the best-coordinated thing I have

ever seen in my life. And they do it; they still do it.

BURG: So, if I got one of those “"green hornets, " and I'm the
officer who has to take care of it and get the answer out in so
many days, as I make the phone calls to help me line up what
hes to be done, I'm probably talking to officers who also got a

copy=-
STACK: Who already have it on their desk; that'sg right.

BURGi-—and they, teo,know that the goad is going to be oat_ for
A
them. % 3

STACK: That's right, that's right. They've got to work with you.

BURG: Ah~ha. Uh-huh.
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STACK: Now if, if in the preparation of this thing, you ran into
people who didn't agree with you, they had an area where they

could state their disagreement.

BURG: Uh-huh.

STACK: But General Eisenhower had & rule that was kept--I think
it's atill on--you couldn't disagree unless you came up with
gomething better. You just didn't aay, 'I don't think it will

work. *

BURG: I see,

STACK: They wouldn't take, they wouldn't accept it, You had to

come up with something bhetter than whatever this officer had _

rProposed who had the paper.

BURG: S50 it would do me ne good to say, 'It won't work, because
of these reasons.' 1I'@ have to say, "It won't work, because of

these reasons, and we will have to do thesae things to set it right.'
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STACK: Unless in the case of logistics, they came upi.‘lt won't
work becaunse we don't have this equipment that we want,' or 'The
aguipment is in Burope and it's more important over there than

it is over here; we don't have enough,' or something like that.
But it had to be--it was pretty well coordinated. Now, if you
had this paper in by the third of June, you didn't do anything.
otherwise, you'd get a telephone call from your boss, because
that tickler was on his deszsk,; and it was on the desk of evervbody,

going all the way up to the—-
BURG: I see.

STACK:--executive office of the whole area, the whole Orerations

Divisicon. So that everybody wondered, 'Where's the paper?’

BURG: Uh~huah, uh-huh.

STACK: 'Why isn't it in here?' Well, it caused people to work
twenty hours a day, elghteen hours a day--actually people were

carried onk of there, overworked,
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STACK: I know that there was a whole procession almost every
morning to Colonel Gailey's--not colonel; he was a general--
Colonel Gailey's desk saying, 'We want out to the batklefront:

it's easier.’

BURG: Yes.

STACK: That's a fact.
BURG: Yes,

STACK: And, because, you see, now we had a hundred and sixty-four
officers in the Operations Division and the general Staff, and a
hundred and twenty of them were Wesk Pointers, which was unusual,
Because you needed them in the field, but you had to have people

who were trained to do this thing. e
BURG: Uh-huh.

STACK: And, we initiated, General Eiserhower initiated, thisg
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business of, well, if you're in the Eurcopean Section, you had a
counterpart in Burope. Once a year you took his place for three
months and he took yourplace on the general Staff for three

montha--go0 you'd understand each other's problems.
BURG: ©Oh, r&ﬂily.

STACK: Yeah, that was done, initiated by as,

BURG: I gee, I see,

STACK: And it worked pretty good, because vou didn't ask for
things and think I'm the only person in the world, and so give
it to me and forget everybody else--you began to see thare ware
considerations back here, and here they began to understand
that it was a matter of life and death ocut there, and so they
better get with it, f’ﬁ\l
. .

BURG: And, unfortunatdy, this couldn't be done earlier, ua;rl'i«"

enough to=--

STACK: Ho.
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BURGi--give the men in the--

STACK: Ho.

BURG:=--the Philippines any--

STACK: W= had several officers--I know [Brigadier] General [Carl &.)
Russell was one and [Col, P.R.] Fop Goode was another--who were
¥illed, who were on the General Staff in washington, D.C., were

killed in combat.
EURG: Yes, I remember reading about several deaths of that sort,
STACK: That's right,

BURG: They were out there learning what it was like at that end,

STACK: And got involved in--we had one fellow, Darby, I canTe

and died doing it.

think of his first name, he was the chief of ocur commandos, he

Wi g=——

BURG: Derby's Rangers.
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STACK: Darby--that's right. He organized the Rangers.

BURG: Uh-huh.

STACK: He was our chief, he was--and I never seen & guy like that--
he's the moving-picture type of a real combat officer. And g

real nice guy, too, He wasn't blood-thirsty at all; at least T
never saw him in that capacity. They finally brought him home
because they thought he had enough. &And they sent him out an

a mission along with, I thirnk, General Spaatz, and he went to

Italy with the 10th Mountain Division and the commanding general

of the 10th Mountain Division was killed whila he was there, so

he took his place, just tock over until he was sent somebody,

and he got killed.

BURG: Uh=huh.

STACK: Now he never got killed in hand-to-hand stuff, He got

killed by an artillery shell.

BURG: William Dparby, I think.
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STACK: Bill Darby.

BURG: Bill Darby, yes.

STACK: Yes. And that's the way it went. But anyway, these were

irnovations that were brought in by, mostly by, General Eisanhower.

BURG: All right, now that means we'wve got to get back to Ft.
Lewis where you met him, because very obviously this is unigue

all the way throogh-=-

STACK: It is anigque,

BURG:~--there eouldn't have been very many young college men who

wWent—=—

STACK: There were very few,

BURG:--into the army as you did, Ve

STACK: They came in later--lot of them came in later, bat nok

when I did.

BURG: And because of that, you'd gone uap.
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STACK: I, I, I had the jump on them.

BURG: Right, I see, I see,.

STACK: You'll be interested--well, I was a fraternity brother,
for example, of about six officers that were pretty high-ranking
in those days that were around here, and I just stayed away from
them. You'll be interested in--Elsa and I have been married

now thirty-twe years, and Elsa was a nurse, registered nurse—-

BURGT Ulh-h“hl

STACKs--an anesthetist--and she worked for the chief of surgery
at Tacoma General Hospital when we met. I was a sergeant major;
I was an enlisted man. And there was a call for a nurse, AR
anesthetiat, they needed some nurse anesthetists--Red Cross
handled all this stuff back in those days; it was all on a vol-

untary basis. So they contacted her, and she joined the service

to be a nurse anesthetist,

BURG1 Oh, she did?
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STACK: Yeah. Now, she was a 2nd lieutenant when she went ins:

I was a sergeant major.
BURG: Yes,

STACK: We already were engaged te be married in July of '41.
well, when she got out there--she went to Ft. Lewis--when she
got out there, her commanding officer, the chief aurgecn at the
hospital there, called her in one day and told her that there
was an unwritten law you didn't run around with enlisted men.
She pointed ocut to him that we were engaged and were going to
get married, and rank didn't seem to--it didn't seem to make
mach difference. Anyway, she told me about it and when I came
back to headguarters--I think it was—=I came bBack afterwards and
I waa mad. I guess I started tossing things sround, and Colonael
Eisenhower came in and sald, "What's wrong with you?" So Iff-FH'
told him--he was a lieutenant colonel--and I told him. He i

picked up the phone and called this colonel and I believe his

name was [firskt name & initial?) Clark, and he said, "Colonel
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Clark, thias is Eisenhower, the executive, the chief of astaff of
the 3rd Infantry Division, and General Thompson, the commanding

general"--mind, he hadn't even talked to him—-
BURG: ¥eah,

STACK:=-"directs me to inform you that you are not to interfere

with Sergeant Major Stack and his fiancee,"
BURG: Good gosh,

STACK: "And he is to be married and you're not"--znd he hadn't

even talked to Charley Thompson.

BURG: And didn't, didn't use his own rank either, did he?
STACK: No.

BURG: But used the title of his affica.

STACK: That's right, title of hias ocffice, "“The commanding general

directs me." wWell, that ended that., Alden Hatch in his bock had
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written about this--the firast, I think that's the first, auto-

biography of Eisenhower.

BURG: Uh=huh.

STRCK: It was written way back.

BURGy Yea,

STACK: And the gGeneral told abogt it,

BURG: Yes,

STACK: Anyway, that, of course, endeared him to me.

BURG: Yes.

STACK: My wife said we fell in love with him right then.

BURG: Now when he was with the L5th, your contact with him was a

little 2t a distance becaase you were operating out of the divi-

sion headquarters. S ’ﬁ

[
1~ H |
- smf

STACK: Yeah, except that he would comé& to, they, the battalion

commanders would come to meetings, and I would be in at the
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meetings, taking notes and making notes and all that sort of

thing, you know,

BURG: Now,did anyone try to push & commissicn at vou during the--

STACK: Yeah.

BURG:--any time from your enlistment ap to—-=

STACK: Yeah, two people did. This colonel Nichol did, Isaac J.
Michol, and also a judge advocate, Charley Moffitt--he's daad——
tried to get me commissioned, and then two or three othera. Bat,
and ther a promotien of warrant officer came through at the same
time, come to think of it--a regular promotion. I never was a

warranc officer, but the promotion was there.

BURZ: I see.

STACK: But there was no point ine-

BURG: Did the offers or the attempts to commission you fail for

Bny particular reason?
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STACK: No, they didn't fail at 8ll--I just selected this one,
BURG: Uh-~huh.

STACK: I had a hunch that it would come@ through, and I just walted

for it,

BURG: But there was a pericd of time of ten years, eleven yearsa,

that you apent as an enlisted--
STACK: Twelve years,

BURG: Twelve years, uh-huh. And your offers for commissioning

STACK: Oh, you mean in those, that period, no, because you
couldn't be commissioned then, You only got--this business of
being commissioned came later, came when war, about the time war

was declared, is when ¥ou could get commissioned, ,ff_ﬁﬂﬁ
BURG: hs an enlisted man, then, in the earlier '310'8==

STACK: No, we had no—-
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BURG i~=kthere was no chanoce,

STACKi~-we had no, in those days we had no officer training
school. We didn't have enough men to go to anything like that,
And besides, we didn't have the type of men that would ge. This
happened wher war started, is when we had cur schocls, our officer

training schools,

BURG: Now did you hold & reserve commission-—-—

SETACK:No, no=-—

BURG:~—-granted at the Univerasity of Virginia--

STACE:=—no, no, no=-=

BURG:-~or Michigan?

STACK:=-no, I had been a, I had three years of ROTC training, bat

I didn't hold any commission because T didn't finish it.

BURG: Right. But three years of,of regular officers training--

STACK: Yeah, plus--—

BURGi==ag—=
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STACKi1--in those days a lot of the ROTC stuff was *squads right*
and ‘squads left'--it waen't so much classroom stuff. I actually

didn't, wasn't, I was in an infantry outfit, not the engineers.

BURG: Uh-huh, uh-huh.

STACK: But anyway, to pick up the chronclogical order, shortly
after General Eisenhower, Colonel Eisenhower, bhecame chief of

staff of the 3rd Division, the expansion of the army started,

BURG: Would that be because of the 1940 draft laws or—-

STACK: Well, some of the people, well, the draft laws were
incident to that, too, but what I mean is, that the war in Europe
was such that we knew we were going to get into it--we just, I

mean, you could see it coming.

BURG: Uh-=hah.

STACK: And so they began to baild up the National Guerd, the Re-

serves, the Regular Army--and all that staff began to be buailt
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Up. And they organized--or the War Department directed-—that
the IX Army Corps be organized at Ft, Lewis, and the IX Army
Corpa was to be composed of two divisions, the 3rd Infantry Div-
ision and the National Guard's 4lse Division, which was in this

area--it comes from the Northwest.
BURG: Right.

STACK: And they were to be put together, and General Eisenhower
was moved from the 3rd Division, as chief of staff,up to the
IX Army Corpa, as chief of staff, in Ft. Lewis, That's when he

became a colonel--
BURG: Uh=huah.

STACK:~=come to think of it. 2And we wernt on maneavers in late

‘40 or maybe early '4l--it must have been late ‘49,
BURG: Late '40. (=

STACK: Down on the Hunter Liggett Military Reservaticn--that's

the William R. Hearst place at San Simeon, which Ehey call the
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Juan--J-u-a-n--Grade near King City, california.

BURG: I sea,

STACK: We had forty thousand men down there.

BURG: Uh-=huh.

STACK: And we maneuvered along with then-General Stilwell, who

commanded & corps, army corps, that he was agsigned to, which con-
sisted of a 20th [California| Division and the 7th Division which
we started with men from our outfit. We furnlshed the cadres for

the 7th Division.

BURG: I seae,

STACK: We furnished the cadres for a lot of divisions, S5eh; &th
7th--a lot of them. Anyway, remember, we only had three army

divisions in the United States before this started,

BURG: I hadn't known that,

STRCK: That's right, The lst Division in the eaat, the 2nd
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Division at Sam Houston--

BURG: Sam Houston.

STACKs=--and the 3rd up here. That's all there were.

BURG: I never knew that. I knew the 2nd had been down theare,

but I assumed it was just ona--

STACK: Huh-uh, hoh-uh--

BURGs—0f several,

STACK:-—there were only third then--

BURG: Uh-huh. r

STRCK:——=three then. They all were formed latdr on cadres Efom
the 1lst, 2nd, and 3rd Divisions' furnished men. For example,

when I, when I arrived in Washington, they were discussing then,
when this project started for the invasion of Africa, and they
were talking about units on the General Staff that wouald spear-

head the thing, and they had the 3rd Division set up, the training
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section reported that it was eighty-five percent ready, and
General Eisenhower called me and he said, "bo you, you bhelieve
Ehat?" And I said, "No, 8lr, I sure in hell don't believe T
He said, "Why not?" 2And I told him. He said, "You come with
ma." Anc we went up to General Marshall's office., and he called
in G-3, the training people—--I forget who the -3 was--buk ha
called them in, and several othera, and ground force chief, Gen-

eral McHalr--
BURG: Uh-huh.

STACK:--and he asked me to speak up. Wwell, the fact is that
the, our division had had a lot of training, especially in the,
in amphibiocns assaults--we had trained with one of the marine

divisions down &t San-- —
; ot .-_:::_I‘I
| i |

BURG: Clemente?
STACK:;==Clemente,

BURG: Uh-hah.
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STACK: And hac a lot of trai ning. Unfortunately, we gave up
fifteen hundred men from each one of our infantry regiments to
form the 7th and the 6th and, I think, the 5th Divisions. go

the people that replaced them weren't down in San Clemente.
BURG: Uh-huh.

STACK: They had no knowledge of this.

BURG: Uh-huah.

STACK: And gg-—

BURG: Would fifteen hundred men be approximately half?

STACK: That's forty-five handred--veah, that would he forty-five

hundred men, and they'd be replaced by mostly recruits--

_.-':‘:'.ﬁ_ﬁ.-"_‘_?-.\"‘
BURG: Yes, {5 9

L

STACK:-~who didn't have all this training., So that--mavke some
of the key people did, but--and then, again, the szme thing

applied to officers—-—they ware being trarnsferred right and left--
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BURG: Sure.

STACKi1--for new units. You losat almost all of our officers, our

young officers, to the 4lst Diviasion who went to the Pacific.
BURG: Mow this was the Rainbow--

STACK: No, no, the RBainbow was the 42nd. This is a—-it's kind

of a sunset they wear.

BURG: Yes.

STACK: Loocks like a rainbow, bat it ian't.

BURG: That's rdght, the rainbow is only a guarter.

STACK: Yeah, the 42nd Division, which is an eastern division--—

:}"' ! i
BURG: Yeah. EfﬁrﬁE}

1 ol
LY s
"‘-":-'-'-\.-- i -} -~

STRCKXi-~they're the Rainbow Division. Anyway, they found this
quite interesting,so they began to check sut the lst Division

and the 2nd Division and they found the same thing was true thers.
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BURG: Almost a relapse to the old handa—-

STACK: Well, some, you make progress reports, but there was nothing
in that report to indicate that the pergonnel change--was it the

same personnel that was involved in these things, and it wasn'c.

BURG: Yeah, vyeah.

STACK: And I think, maybe--well, no, they couldn't have done that:
it had to be done that way, I was going to say, mavbe they could
have held this division intact for that particular purpose, but
then they wouldn't have had the noncoms in the offices to f£ill

any other divisbns and those fellows—-—

BURG: You needed, needed--

STACK: That's right.

BURG:=-that seed.

STACK: You have--that's right--yvou have to spread the aeed.

BURG: Right.
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STACK: And, 80, I can understand how difficult ik would be to

do it and so—-

BURG: Mow, you must have done maneuvers up here in the state

of washington?
STRCK: Oh, we did a lot of maneuvers up hera,

BURG: Do you happen to rememker where they were held? He speaks

of them.'hut I'm nobt sure that he tells whare.

STACK: A lot of them were. Actually, we had a lot of command

post exercises, too,but--
BURG: That's part of the 3rd Division.

STACK:~-around Centralia and chehalis we'd sat ap out in the,

out in the boondocks, not down in bLowng or-=-=

e

#
BURG: Right. Fe
!

W

)

STACK:—-anything like that. and in areas like that, and--
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BURG: Out towards Raymond, perhapa,

STACK: Yeah, 8ll arouand there.

BUEG: It sounds like you were in some pretty ragged forest--
STACK: It was ruggaed country-—

BURG:-—and cubt-over country.

STACK:--it was. I remember getting a charley horse one day--
BURG: Uh-huh.

STACK:=-&nd I remember Colonel Eichelberger, God love him. He
came in--we were knee deep in rain, that's why we went to Centra-

lia and Chehalig—-

BURG: Uh=huoh.

<y

STACK;--we were knee deep in rain, and we weras miaerahle:' aAnd,

Colonel Eichelberger, who, as I Eold vyou, commanded the 30th

Infantry, came in and he said to me, "Sergeant Major, here's a,
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something the doctors gave me for medicinal Purposes; see that

everyvhody geta soma." And ik was a couple of bottles of Scotch.
BURG: I see.

STACK: And so I ladled ik sut to everybody and boy, he became

our, oar hero.

BURG: ¥Yeah. If I remember right, it's agtumn whean this ogocurred._
STACK: Yeah.

BURG:~=in the stae of washington.

STACK: Very ralny weather,

BURG: Uh~huh, and chill.

STACK: And down in the Hunter Liggett Reservsticn-—now I don't

know esactly the btime of yesr, hut we were In awfil shape down
there. We had forty thousand troops down thare and half of them

hed cdysentery. You see, we were out in this rain in thiz srea
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where I don't think any human beings had been for fifty years,

We found snakes all over the place, rattlerg——

BURG: Uh-huh.

STACK:—-really, wa killed fifteen, twenty rattlers a day, and
nobody wanted to lay down on thae ground or a little head waould
POp Up alongside of you, nat a snake huat a--what do vou call

these things--gopher.

BURG: Might be a gopher or prairie dog,

STACK: Prairie dog--and full of the mange. and the enginesrs
set up showerheads because we wera just torn apart by ticka,

It would be & hundred degrees in the mid-day and forty or thirty
at night. B2nd they set up these showerheads all over the Flace,
and you'd go down there and take a shower, by the time you got
back to where you came from vou were just 2s filthy as when vou
left it in the first place. and becanse of the dysentery, all

Cur mess equipment, when we went to ®at, we scalded it hefore we
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ate and then we scalded it after we ate. And wae'd do this con-
stantly, because we thought there was something in the air. And
a8 lot of them had this poison ocak--not poison ivy, but poiscn
cak-—and I understand--I'm no auathority on it--I understand the
difference is the pollen, poison ocak ism a pollen sort of thing;

¥ou plck it ap in the air,

BURG: I see,

STRCK: Ivy, you have to make contact with ik,
BURG: Uh-~huh, uh-huoh.

STACK: Well, we were in bad, sad, bad shape,
BURG: Mow was General Eisenhower—-—

STACK; Oh, veah.

BURG:;-~hit by this same--

STACK: I don't think he was hit by it, hak—- _ﬁ;
Jany.
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MRGr—=affliction?

STACK:--he, he wasn't verv happy. MNone of us——Gereral [George A.7)

wWhita died down thers. He was a Mational Guerd general,

BURG: I didn't know,

3TACK: Yeah, he died., He was the commanding general of the
10th [or 4lst?] Division, Actually, he didn't die dawn there,

but he became ill down there and &ied shorktly--

STACK:—=oh, in a short period of Eime.

BUBRG: So you had & chance to aee Eisenhower, at that point, under
perhaps even more stress than he would have besn under during
maneuvers here in the state of Washington. what was your impres-—

sion of him as you watched him work ander thise conditions?

STACK: Well, he had snother difficuley there. General Thompson

end General Kenyon JOYCce--Kenyon Joyca was commanding general.
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and was an old friend of General Eisenhower's, of the IX Corps.

The 3rd Division was under the Corps.
m' Dh-hllhi

STACK: And they had some difficulty, General Thompson and General
Joyce, and they hardly talked to each other. Now, General Eisen-

hower had to handle anything between these guys,
BURG: I see,

STACK: These two guys. And it wasn't very pleasant, but he man-

aged it' he did a beautiful job.
BURG: And worked between two men who were at sworda' points?

STACK: Oh, yeah, well, I wouldn't put it, swords' points; they

just didn't particularly like each other.

BURG: Uh-huh.

|
&
t

STACK: They weren't at swords' points. The gEHHIHl-—EEE 3rd

Division, for example, I think perhaps because it was a regular



Col. James Stack, 4-21-72 Page 84

army division, had to go up threugh the hills and all that back
ar2a while the 4lst got the nice assigrments. well, it depends,

there was a reason for it, but Thompson didn't think so.

BURG: He thought, he thought discrimination againratc them.

STACK: Well,he thought that they weren't getting a fair slale.

BURG: Uh-hahk,

STACK: So General Bisenhower had to convince him.
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This le an interview with Col. Jemes Stack on January 29, 1973
by Dr. Maclyn Burg of the Eisenhower Library staff. The inter-
view took plece in thé bome of Col. Steck.

Page ES
nR, BURG: MNow the last gquestion that I'd put to you had to do

with the maneuvers. We itslked about the state of Weshington
maneuvers and the rough country that you had worked in there,
and then you spoke of the Huntér Liggett Reservation and the
God-awful conditions that existed for all of you at that
point. We had moved back in time in other words just to pick
up that story. MHow yom did not go down .to the Loulsians

maneugvers did you?
COL. STACK: ©Ho.

DR. BURG: So you had no data on Eilsenhower's performance down

there.

COL. STACK: Mo, ncne st all. I redoined him agaln rTight

aftar that. ——
DR. BURG: In Washington? \y

COL. STACK: Yea. I don't know whether I told you or not; but,
at the time that he went to Louisiana, he asked me to take care

of hin il and some of the other things—--see that his mail was

forwarded to him and a few other personal things—-which I nat-
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urally did., And then when it looked like war and a few fel-
lows around me were being cormissioned, you know, that had
reserve commissiona--I'm talking about enlisted men in the
headquarters of the 3rd Infantry. Let me think a minute.
Well, I sent him some mail one day, and somebody that had
bean my assistant had just been commissioned--a very good man
who died later at the time. But I don't know what made me

do it but I wrote a note about Holloway Cook:; he was an
Englishman. I wrote a note about Holloway Cook. Did I

tall vou this before? I think I did.

BURG: You ware a little disappointed that Coock had gotten

his, and vou didn't get yours.

STACK: Yes, T wasn't disappointed about his getting his,
but I was disappointed in my not getting mine. But I wrote

the note "Not to receive--" How does that Juotation go about-—

BURG: "“Nurs not to reason why-——,"

STRCK: "But to do or die." And I tried to get that out of
the mailbox. After I sent it I thought, now that's a presump-

tuous thing. Well, the next day I had a telegram, or two
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days later, from the War Department and another friend of
mine, Colonel [Isaac J.] Hichel, had asked the Department of
Commissionara for me, but I didn't, this was for the Army
Exchange Service, and I wasn't interested in that because
there was a war going on. Anyway, because I had worked for
Michol at the time of that Marshall episode, they had made

him the chief of the Army Exchange Service for a certain

area or something, he thought of me because I had worked for
him. Well, this thing came through from the War Department
asking if I'd consider a cormission on the General Staff which
was very, very unusual to be commissioned directly to the
general staff. You're usually commissioned to a service or an
azrm and then go into the genaral staff, but this was direct
commission to the General Staff. And there wasz another one

at the same time making me a warrant officer. T had passad
some examinations; so I never did bacome a warrant officer.

I went right into this General Staff job. ﬂﬂ

BURG: Mot as a gecond lientenant, I believe you told me. o

STACK: Pirst lieutenant. I think I told youn in those days you

had to be over ags in grade for duty with troops. In other

T L

4
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words, my age governed my zank, and I had to be over the
avarage of that rank, not under it, but over (i, why, I

don't know, but anyway that's the way LL was, When I acrlved
in Washirngbon I was ane of the very, very fow lst liesutenanks
thera. That was & very low rank for the Genersl Staff,
Matter of fact, I don't think there was anybody else with
that rank on the Genexsl Staff. So that's why Lthey promotad
me Lmedimtely within s couple of months--so that I wouldn't

loock bad, I guess.

BURG: Wall, I suppoae Lt would give you a little more oppor—

tunity to operate if you had a little higher rank.

STRCK: That plus the fact that Lt gave me & littile bhetter
gppoertanity to exlst because it wes lmpossitle to live in
Washington at a lst lieatenant's pay. You Just couldn't do

% 4

BURG: Befiore we go Lo Washington, D.C., we talked a little
about the Far Department, but we wanted to know whether you
can tell us snything aboot the Gereral and Edgar during that

peslod et Fort Lewis. You saw the two men together:



Col. James Stack, 1-29-73, Interview #2 Fage gg

STACK: Yea. Edgar Elsenhower was a very, very Lindependent
man, Of all the Eisenhowers he probably was the hest krnown.
Now that doesn't mean that any of them were really well known,

but, at least, he was the wenlthiest of the lot.
BURG: At that time, say. around 1940, 4l.

STACK: At that time. pAnd his brother then was a lisutenant
colonel. Dwight Eisenhower was lieutenant colonel. EdJ was
a very, very articulate leswyer. I think he's dead, but he
was a corporate attorney and made an awful lot of money bhe-
canse he was smart enough to take his fees in stock. EBo he
became & director of Idon't know how many corporations be-
fore his brother was grown up. And there's a, this is for,

did you say Mrs. Stone?

BURG: Yes, Lillian Stone. [A member of the Dwight D. Elsen-

hower Library staff] {

STACK: This is for Mrs. Stone, One of the funniest thinga
I aver saw happen (I don't think I gave you this before in
connection with Edgar Eisenhower)--he had a very successful

transaction that he completed in Oregon. He and his associates,
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one was Reno Odlin who was president of the Puget Sound National
Bank and who later becama president of the hmerican Bankers'
Association. Another was 3 man named Henry Gonyea who was

involved in all the deals that they were mzking.
BURG: How did be spell his name, Colonel?

8TRACE: G-o-n=v=-s-a. After their sueccessful transactions down
there they went to a night club, the three of them in Port-

land. Portland Joesn't hava many night clubs, but they went

to one to celebrate. And I guess thay were feeling pretty

good, =nd the master of cerepconies apparantly was told that

Edgar Eisenhower was the brother of the Prapgident of the

United Statee. So with microphone in hand and a long cord

he started across the dance floor obviously going to say

something to Mr, Eisenhower. And P4 saw him coming and gaid T

to Reno, he said, "VYou know if he comes over hers and !,.

L

L

announces over that thing that I'm the brother of the Prasi-
dent of the United States, I'm going to break his neck."” and
Reno, who was a tremendous speaker, brilliant speaker,

a natural (that's how he become president of the American
Bankers' Association), said to him, "Bd, just don't get up

tight; I'll handle this." fThe man comes acrose with 2 micro-
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phone, and Reno gets up and takes it out of his hand and

says over the PA system something like thig: "lLadies and
gentlemen, at thie table we have the brother of one of the

most famous men in America. He is the brother of Arthur Eisen-
howar, the vice-president of the Kansas City Trust Companyv,"
And of course this story went to the General who thought that

it was pretty funny.
BURG: 2And Bdgar thought that was 2 pratty amusing thing too?

STACK: Well, after a while he saw the point, but he was pretty
mad,

BURG: Oh, he wae! Tt kind of irked him? '\

STACK: Well, it always irked him if he conld ke thought of in
connection with his brother's apron strings. He wanted peocple
to know ha made it on his own. His brother didn’'t have any-

thing to do with it. I den't know, later, when Bdgar was made
national director of Coca-Cola where the chairman of the board
wis A great friend of his brother's, that would have been Bill

Robinson, whether or not that had anything to do with Bd's

relationship., I don't know about that. But T do know that
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most of the things that he was involved in he made on his own
because of his brilliance. I'm sure you know the story that
m:=t have been told to you Lf I didn't of Edgar and Earl and

Dwight Eizenhower going to school. Did vou know about that?
BURG: Mo, I don't believe so.

STACK: Well, BEdgar Eisenhower and Dwight Eisenhower had a

pact,
BURG: Oh, yes, the srrangements for paying off.

STACK: The arrangementes for payving off. wWell, to make it
brief, when the General went to West Point and Edgar didn't
have to send him to college after Edgar graduated, he instead
considered that this was an obligation and took Earl, who was
next in line in age, and sent him to the University of wash-

ington to atudy engineering. And so he, B4, actually paid

Earl's education up there because he had been committed to {-
Dwight, not to Earl. But he did it because he felt that it
was the right thing to do. Wwhich gives you a little more
insight of the kind of man Edgar Eisenhower was, a tremendous

guy. But never could you lock him in the eye and say, "You're
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the brother of the President of the United States," I'll tell
you that. He resented it., Ha was independent, and he wanted
people to know that he was independent. Now Edgar Eisenhower,
politiecally, was far to the right of his brother, Dwight.
Edgar was & more of a Taft-type Republican, and T think that
probably it wae 2 little 4ifficult for him during the Taft-
Eizsenhower fight for the nomination because all his instincts
were with the Taft group. Put, Dwight Eisenhower was his
brother, and hs came through for the 'T Like Tke' people,

But most of his close friends wars reallv identified with the

Taft group inecluding this man i

BURG: Yes.

STACK: So it wasn't easy for him, T+ wasn't sasy for him.
But fellows like John Bricker [Senator: Ohin] who were close

personal friendes of hig-- f

BURG: Of Bdgar's?

STACK: Yes., --who ran for Vice President on the Deway ticket,.

They'd come out and out here very often and reminisce.



BURG: Well, would the General see Edgar pretty frequently

during the Fort Lewis daya?

STACK: Yes, yes, he would, By pretty fregquently I don't mean
that he saw him once ar twice a week or anything like that;

he might have aesen him once every two weeks or three waaks

or something along those lines. He pPlayed golf with him quite
8 bit. I think they probably saw each other more playing colf
than in any other capacity. R4, you know, is a great golfer--
far better than the President. He was the aenior champion of
the Pacific Northwest ingluding Washington, Oregon, and
British Columbia on several occasions, He ghot in the low
seventies. He was a resl golfer and loved it, Even when he
was eighty he'd go out there and he shot his age. He always
bragged about that. And he was in many ways guite a lot like
his brother; they laughed hearty, the same way. They had &
lot in common. I think the classic thing about Ed was when

Ed differed with the General after he wes President, When

Ed differed with him on something or other, some reporter {'

IL':“:;;'l\. gif - -"
asked the President, "Yow brother, Ed, dossn't agree with R
you." And he said, "We haven't agreed since he was five

vears old."
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BRG: But the relationship that you saw weae a closge one,

SIACK: They were very close. I think of all the brothers
(this is & little presumptious for me &n say) but from my own
2xpérience at the time when I knew all of them, I'd say that
probably the closest relationship that he had was with Milton.
Beonuse In the east for cne thing he saw Milton a lot more.
Secondly, Milton was quite a bridge player and liked to play
bridge and so did Ike. And Milton's wifas who is dead now,
Helen, was a favorite of Ike and Mamie. She was & beautiful,
charming, perfectly wonderfal gal, and it wag just a tragedy
when she died. 8o they were really close. As 2 matter of
fact, I don't know the detnils, but riknow that when Barrcy
Butcher became the naval aide that most people thought that
it was Milton that put him in that position and advised Ike

to take him. Butch was quite a bridge player too.

BURG: Yes, that he was.

STACK: Well, they thought mavbe this had happened because
of Milton. Buotcher at that time was the vice-presidant in
charge of public relationa of the Columbia Broadeasting

System, And vou know the type (I don't mean this asz a
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derogatory thing at all) but, you know, the happy hand-shaking
type beeause that was his job. So he actually was a pretty

good publie relations man,
BURG: Hail fellow well met,

STACK: Yes. He had B lot of perasonality. I don't know if

vou met him or not.
BURG: No, I never have.

STACK: Things happened later which I'd rather not talk about,

That sort of cooled it off, let's Bay.

BURG: There's some questions about that book, certainly.
STACK: The book, the hook especially.

BURG: The book caused problems overseas. 3

STACK: The book coused problems in mAnYy areas, expecially il
hetween General Eisenhower and Churchill; that was regret-

Lable. I really don't know whether I ought to tell you this

or not because Butcher I know would resent it if T did, but

it had to do with that book. When Generml Eisenhower vigited
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Churchill at Tan Downing Street after he had been over there,
he had really never been with him for any length of timer so
he was invited to dinner. ang he want over there and Churchill
entertained him, and when he came back that night people were
curious, you know, and asked Ike what wag he like, And so to
a8 few very close intimate friends the General said, "Churchill
drank his soup, put his head down over the soup bowl and just
spoaned it." And Butcher wrote about that in his book. The
General was just furious when he read it afterwards, the hook
had been Published; he didn't know Lt wag in the book. AnRd
he wrote a letter to Churchill in which he told him that he
wanted to apologize for what his aide had done; that there
Was no excuse for it at all; and sadd, "I did do this, but I
thought I was in the intimacy of my family.® chuzchill's

response said something like thiss “When I'm in the bosom

of my family I do & lot of things too which I'd rather not e

{
pablicize but in the case of your aide, Commander Butcher, E

g

I suspect that bia things that go into little minds become

little things.v

BURG: Is it your impression that Edgar introduced his bpgther

to prominent Washington Republicans, prominent Tacoma business
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leaders snd political leaders while they were here? Perhaps

at the golf course.
STACK: You mean when he was on acgtive duty?
BURG: When he was here in ‘407

STACK: I wouldn't think so. I think he would have inktro-
duced him to some of his friends who might have been promi-
nent leaders here in Tecoma, but I doubt that outside of this
city he did. Now you see a man like Renoc 0dlin was & very
prominent Republican. All this golf was played at the Tacoma
Country Club, and I'd say being a member there myself, that
ninety-five percent of the rpeople there were Republican. But
I don't think it was planned or deliberate at all. It was
just something that just happened--that they were thers and
shot off with them ox somathing like that. But he was more
interested in getting a golf game, and I'm positive without
any quastion that neither Ed Eisenhower nor Dwight Eisenhower
had any idea that he'd ever been in it; so why plan it; why ;ﬁﬁ_ﬂ?h

do anything about it. P ﬁ

EURG: &0 that was the ¢lub where thay played, and so Lif you

happened to need a foursome--
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STACK: That's right. If he played at Burning Tree, the same
thing would have developed. Not by the furtherest stretech of
the imagination would I say that this was done with any delib-
srate Iintent, becsuse T don't thirk that Edgar Eisenhower was
very enthusiastic initially of his brother running for politi-

cal office. I don't think he was,
BURG: He might not have bean,

STACK: It's like tossing somebody to the wolves, and he had

too much affection for his brother to do anything like that,

The way that I could tell that they had been associated with

Ed, I had a little key of my own, the way I could tell, if

they called him Dwight, because that's what Ed always caslled

him. He never called him Ike. But if they called him Dwight,

they got that from Ed Bisenhower. 5o I knew immediately this

was somebody that had played golf with them and invariably

was because Ed always introduced him as bwight. And thare'nlf i?
8till half a dozen older people around hére now that rafer JJ
te him oceasionally, when they talk to me, as Dwight. so

that was always & kKey to me that they met him through E4

because Ed's the only one that aver called him Dwight that I

knew. Well, you know Mamie never did. He .~ - niways Ike to
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her. He was Ike to Milton., Helen calles him Ike all the time,
and BEarl called him Tke. But Ed, it was always Dwight., 1T
don't know why, but that's what he did.

You know very, verv few pecple know that he was born
bavid Dwight Eisenhower and that was reversed later in pwight
Tevid Bigenhower. Yery few people know that., oOne day I was
listening to something on television, a guiz, and they wanted
to know what Eisenhower's middle name was. They rewarded the
perzon that ealled in ard smaid it was David, but actually
that was picked up later. His middie name originally was

Dwight,

Hm3: Yes, that's how the family Bible has it, David Dwight,

and that tosses some people when they first encounter it.

STACK: Yes, I know that., Anyway I almost was inglined to

call the guy and tell him he was wrong.

BURG: Now John's relationship evidently was pretty decent
with the unele. The gnele offered to do some nice things for

hi
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STACK: Yes. John was very cloge to hils ancle Bd. EBd of
course wes here when John was going through high school; he
went Ehrough Stadium High School. And Ed T think counsaled
him guite a bit. John had a lot of affection for him and a
lot of respect for Ed. And Bd wanted him to get out of the
service and go into law. He alwave asked him to do that,
aven later. But John had a natural penchant for writing,
and this is how he got involved in the field that he's in.
But, yes, I would very definitely pay that John was gquite
inamored of his uncle and liked him, had a araat affection

for him, and it was reciproeal.

BURG: Some people I think feel that Edgar comes across as
a very conservative and austere figure, but the kind of
man that you're painting is not guite like that in his family

aitoation.

STRCK: FEd is very conservative, no guestion about that in
politics especially, extremely conservative. But he was a
man that had a tremendous sense of humor and & wigorous
laugh and could tell stories, I don't mean questionable

stories, I mean good stories. And was extreémely well liked,
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a lot of personality, and he was not a drab figure by any
means. And he eertainly in many ways resembled his brother,
in other ways he didn't, But there were certain character-
isties that you could tell that they were brothers sther than

that they looked quite & bit alike.

BURG: Was he ever out there at the Fort, Colonel? pig you

ever see him out there?

STACK: Yes, used to vigit with him quite a bit,

BURG: And courtesus to you?z

STACK: o©h, courteous to anybody. Ed Bisenhower, when I came
back from service in '47, was extremely nice to me. He called
me in his office and wanted to know if he could do anything

for me, and I was not well and all that sort of thing, he

took a lot of personal interest. 1 thought, I don't know Y

about this, but 1 thought maybe his brother had written to
him and asked him to keep an eye on me. MNow T don't know if
that's true or not. I think that it might have been. mut

again, I wouldn't swear to that,
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EURG: But then he would remember vou from that pre-war pericd

Eoo?

STACK: ©Oh, yves. He knew me and we were at parities together
and saw a lot of each éther, and we both balonged to the Tacoma
Club and we hoth belonged to the Tacoma Country Club

differant timeés. And I zaw a lot of him.

BURG: Now whan you were looking at Eisenhower at that stage,
thia is before you joinsed him in Washington again, does any-
thing strike your mind about his methods of handling men?
You probably were in a good position to see him handling
subordinate officers and supericr officers. ¥You cooculd see

it as well as anybody could.

STACK: Well, his handling supariocx ocfficers, I'll tell you

this: at the time that he came here, shortly after he came

hera, the 9th Army Corps was formed which meant a major- i id
general. This was Kenyvon Joyce, who was an old friend of oy 3
hie, of Eisenhower's. The 5th Army Corps, that general,

although he was the same rank, ranked by date of rank Major-

General Charley Thompson who commangd the 3rd Infantry Dividon.
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colonel Eisenhower was chief of staff of the 3rd Infantry
Divigsion and was moved up to this higher unit, the 9th Army
Corps, to be its chief of staff. So he knew Thompscn and

he knew Joyce. Now there had developed a bit of a feud
between Joyce and Thompson over gquarters at Fort Lewis,
Thompaon had guarters and had moved into them, and Joyce
came along and ranked him and therefore was going to moye
into the gquarters. Well, anyway, there's no peint in going
into that. So they were at loggerheads, they didn't get
along at all, these two generals., And Eisenhower bore the
brunt as the man that had to handle both so that there
wouldn't be any difficulty. And he did a beautiful job,
because it wasn't easy. He did a beautiful job. That to me
always gave me segme indiecation of his great tact, Now as
far as men were concerned, enlisted men, he always had a high

regard for the top three grades of sergeants, thought guite

_.I'I- 1
a bit of them, and they thought quite a bit of him. I'm H
s

" o
g,

e -.__'-:"

Sy

talking about the ranks staff sergeant going up to technical
or first sergeant which were the same rank and then master
gergeant or sergeant major. Especially with them he was

really popular, they liked him. You got the impression this
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was hocauge primarily he was feir. You would get a fair sheke
from him. He wasn't too critieal or demanding or anything

like thmt although he seid you had to toe the mark.

BURG: Set the ground rules out pretty plainly for everyone

to saa?

STACK: Yes. And he never bawled anybody out publiely. He'd
always call them in his office and talk to them with the door
gshut. I never heard him go out on a tangent in those days
with anybody--irate and get excited and upset. He was always
calm, cool, deliberate, and you never were embarrassed when

he went to read you out or as we used to say chew you out,

BURG: What kinds of technigues do you racollect that he might
use in moving out somebody who just wasn't cutting it? This

is at that stage where he's at Fort Lewis for example. fﬁp

&, L E
Loy B
STACK: Well, of course the job that he held when I knew him.

best was when he was chief of staff of the allied division.
He had & job earlier than that being a battalion commander in

the 15th Infantry, and I didn't know too much about him there.

—
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But he was there so such a short time, it wouldn't have made
any difference. Soc the jobs I knew him in were the chief of
staff of the 2rd Infantry Division and Chief of staff of the

9th Army Corps. We're talking about enlisted now?
BURG: Yes, or officers who aren't measuring up.

STACK: Well, of course, with an officer it isn't very diffi-
cult. If you want to move them out you just take steps to
move them out if he isn't satisfactory. Of course you have
an efficiency report you have to report it on, and he, that
officer, gets that report so he c®n reply to it and defend
himself. But for an enlisted man of course there are no re-
ports like that. PBut then there wasn't any great big fuss
made about it; he just had them moved to another section,

another area, another place, or something like that.
BURG: And he did it himself. =

STACK: No, no, he never did that himself. He'd call in the
adjutant and have it done.for the enliated men. How with
officers, of course, they didn't do it that way. But with

enlisted men, he simply called in the adjutant and said,



Col. James Stack, 1-29-73, Tnterview 42 Page 107

" want Sgt. John Jones, taken out of this division or thia

particalar job; put him elsewhere, I don't think he is doing
the jok here he should be doing." See he would only do that
with key men because he wouldn't go over the heads of men of

lesser positions hecause they had bosses of their own.

BURG

He'd work through them.

STACK: Yes.

BURG: At that stage of his career and at the time when you

knew him very closely, what would you rate as the outstanding
charscteriatics in him? vYou have mentioned that he was con-

sidered to ba @#r by those of you who were top three graders.

ETACK: Well, of course, we're talking akout the pra-war

Sres.

BURG: Yes.

STACK: And things change guite & bit when you're involved in
a shooting war, But in this pre-war period the emphasis was

on training more than was on anything else--get yourself
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prepared, Erain. As the chief of staff he would be raguired
to supervise his assistant ghilefs of staff: G-1, personnel;:
G-2, militory intelligence: G-3, training; G-4, logistics.
How these are the fellows that would handle that particular
sphere. MNow it was ap to him as chief of staff te either
approve or disapprove whatever they were doing or suggest

something entirely different.
[Interruption]

STACK: Well, the General would then get the report from the
variouns assistants chief of staff in the area or sphere that

they were operating in with the chief of staff's recommenda-

tions on it. He could conour; he could be opposed to it. I

think I told you once before, he developed a philosophy that

you couldn't say something was bad anless you yourself could

come up with something that was better. Innother words if ﬁ.' -'L
somebody turned a survey in or something of that sort and i;@ﬂggf
said, "My assistants recommended so and so, but I disapprove.,"

He would then say, "Well, you can't disapprove unless you

know something that is better, If you don't know anything

that's better then this is the best that we have; so you
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must come up with something better." This made it not so easy
to disapprove things, and he uneed to use that gquite a bit, that
thinking. When he was Chief of Staff he very definitely used
it. When he was 2 general officer, he always used it. And
even in the War Plans Divieion before the war started when I
wag with him then in se ecalled OPD, Operations Division, no
staff memo could come in and have the chief of the section

say, "I disapprove” unless he could come up with something

hatter.

BURG: T remember you said that you had to be able to state

what it was that was needed to correct the situation.

STACK: That's right. He didn't like anything negative unless
you could up with something that was positive. And he worked

that way. This became part of his operation. 6
{E‘T:;.“ 117 _..- " .
BURG: As an officer, again in the Fort Lewis phase, do you

racollect anything that you would consider to have been a weak-
ness in him as an officer? Or maybe T could put it another way,
colonel, and say, we know some of the strength areas he had,

wera thera areas where you felt others surpassed him as

military officers?
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STACK:. No. I would think by that time T had merved possibly
a half a dozen chiefs of staff in that capacity, division
chiefs of staff. And I don't recall any of them that I would
rate better than him. HNow there ware some good men there, but
I think that he was, in my books, the best of any that I have

aver ran into or aver worked with or worked under.

BURG: Wwell, good, then, could you just give me the names of
some of the men who held that same position so we have an

jder of what kind of » group are we ranking him with?

STACK: Well, I don't know that that would be fair to those
fallows for me to menticn them by name. 1 have names in my

mind, hut it wouldn't he fair.

AURG: Well, we can put those names aside for as long a&s you

wish to. (

soacK: well, there was Joseph K. Partillo, who was a colonel.
They weren't there the same time he was, naturally. There

was n Bugene Landrum, Who became a general end was gquite good.
There was = Hindman Hills that was rated pretty good. Retually

you have to anderstand that in those days when competition was
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pretty keen that to become a chief of staff you had to be
above the crowd or you didn't become chief of staff. They're
all hand picked very often by the commanding general who

moved in who| knew them or knew of them or knew them personally.
In other words, General Eisenhower was moved down to Loulsianar
he became a chief of staff down there I think to the 4th Army

or something like that or division.
BORC: In Fort Sam Houston.

STACK: Well, he was hand picked by General Gerow and General
Krueger; they knew him from serving together elsewhere. So
all these men that I'm talking about are hand-picked by the
current commanding general at the time, you sae. o he was
another man that came up, and he had come from the Fhilippines;
he had served under MacArther there, and he had guite a repu-
tation, General Eisenhower did. This was before he hecame

well-known down in Louisiana. {“

BURG: But it's very valuable to us when a man in your position
who had worked under a number of them can then look back on Lt
and say, "By and large Eisenhower wss perhaps performing better

than the rest of them."
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STACK: Yes, There were others. There was Col. Henry Hosfeld,
Col. Ralph Glass. These are all top-notch men that I'm talking
about, They were all good men. And then, too, the commanding
general is evaluated, and very often it depends on his chlef

of staff of heow good he's rated. By the same token the chief
of staff himself hae to relv gulte a bit on his assiatants;
G-1, 2, 3, and 4. They determine how good & chief of staff

he's going to be by thelr contribution.

BURG: Now, Colonel Stack, were any of those men vho served
under Bigsenhower as €-1, G-2, 3 or 4, later achieve fame them-

selves or high reputation?

STACK: Yes. Mark Clark was one. G@Generzl [Jesseé Amos] Ladd
later on was one, This Ladd Piell in Alaska thing. ([Roberc
L.] Eichelherger was one. Quite a few beceuse you =e€ ik wan

a small army we're talking about.
BURG: Yes, we are talking about some famous men. s

STACK: And as you remember while [George C.] Marshall didn't
gserve under him, Marshall was in that same unit too as

brigade commander down at Vancouver. So there were guite a
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few, [Arthur Gilbert] Trudeau was another one. I'm doing
this off the top of my head, but there were quite a few. If
I were to pick a number of chiefs of ataff, maybe thers were
ten that I knew of, I'd rate him one in the order of ten,
including the assistants chief of staff. Some of those
fellows went up too. But he was always outstanding to me.
Now maybe that's a phobia of my own; I don't know, maybe

because I'm associating him with what he did later.

BURG: It's always possible. On the other hand, you've given
us an ample description of how you had come to be at Fort
Lewis yourself and the kinds of duties you were performing. You

ware in a position to evaluate those men in a unique way.

STRCK: Actually there wers several commanders there. I
mentioned Charley Thompson; I mentioned Kenyon Joyce and
general Iucas and Rosenbaum and, oh, guite a few others. And
T would rate him higher than them even at that time. It was
very obviocus to me that this man was going a long way. Matter
of fact my old boss, Colonel Nichol, who was an inspector

general at that time of that division told me that one day.

BURG: ©Oh, he didl '
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STACK: He said, "He's going 2 long way. This man's going to

go a long, long way."
BURG: 2nd he was making that ohservation about 19407

STACK: Oh, he made that earlier than that. He made that
about 1939, ‘40, He told me the same thing about Mark Clark,

Nichol.

BURG: I =see.

STACK: He's still living: he's over ninety.
BUBRE: A pretty perceptive man.

STACK: Yes, he was. He was & very perceptive man, one of my

favorites; .
BURZ: Whera is he located now, Colonel? k

STACK: Oh, he's extremely old and he's became quite religious
you know, and he's late in his nineties. We got a Christmas
card from his wife, and I guess he is beginning to get senile.

But in his day he was a brilliant man.

BURG: Indeed.
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STRACK: They used to call him Ike because his name was Isasc

J. Nichol. He was ecalled Ike guite a bit,

BURG: T mee. Well, that's a good sketch of Elsenhower at

that period of time. When you went to Washington you filled

a8 in the last time on the typical way in which routines
operated while you were there. BAmong other things that I
wanted to get from you was your impressions of men, for example,
Thomas Bandy. Now you've spoken of your great respect for him
and you've described him as a man of considerable depth, a
guiet man, a man who's never received much attention, but a

man who you seemed bto rank very high.

STACK: Yes, I do, I do., When I first knew him he was the
deputy to General Eisenhower who then had become chief of

operations which was the old War Plans Division. And he was

e,

r

his deputy and replaced Eisenhower when Eisenhower went to

Europe later. And I would rate General Handy extremely high,ﬁﬁ:ﬂ;?

not very high, but extremely high. And, I think, I'm sure

so did Bisenhower. There's a picture on the wall there of
General Handy standing next tome and General Marshall shaking
hands with general Eisephower when he came back, that's down

there. And incidentally that lady is Mrs. Bedell Smith and

‘L
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that's Pedell Smith's hand.
BURG: O©Oh, yes.

STACK: But Handy alwaye had Eisenhower's respect, and 1'm

positive it was mutual.
BURG: Handy you viewed as an intellectual kind of officer.

STACK: He was an intellectual but never let you know that,
You got the Will Rogers feel by loocking at him and jast
talking to him, you know, with that pipe always there, with
his hair sort of ruffled a little bit like Rogers hair, very

homespun language as you probably know.
BURG: 7Yes.

STACK: And you would think that all he nseded waszs the chewing gum

and the rope. Iﬁ'”g?

BURG: Now the impression that comes throuch when you talk tﬁhizf'
him in person nowdays, as I did earlier this year, is a man

of great calm.

STACK: Yes, he was calm then. He didn't get excited.
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BURG: No matter how bad the situation was in early 1942, he

wasn't excited.

STACK: He never got excited. John Eisenhower was a little
mad 2t me. He had written a letter:to me when he was writing
the book about the Battle of tha Bulge, and he wanted to know
from me what the reaction was in the War Department and espec-
ially in the command post, the operations Division, when this
developed. I told him, in this book, that I had never seen
such calm., And he didn't want that answer. They didn't get
excited, and this was because of Handy. Obviously he had
tremendous control because nobody got up tight about it, the
Battle of the Bulge. And Handy apparently foresaw that this
was the last gasp and that maybe they were shortening the war
by taking this shot at us at that time when they knew they

had nothing to shoot with. And it was that last effort; and,

—
-

if it whan't successful, they went down the drain; and they f“f
|

- "o
el g

did go down the drain. BPut he never got excited. m&;y;;
and others then, General [John E.] Bull for example, who

was chief of operations, I think, I'm not sure akout that but

T think so. he never got too excited. He had guite a lot to

do with the nuclear stuff after the war. But he wam Handy's
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sgsiatant in charge of all the war fronts., Juat took it calm;
things didn't rush around then, papers running around, people

all excited; you didn't see any of that.
BURG: And Gerow was there at the first too, Lecnard Gerow?

gTACK: He was there originally, matier of fact Eisenhower

replaced him. But he was in there later. He had gone.
BURG: Now what kind of a man was he in that setting?
STACK: Gerow?

BUBG: YeEEB.

STACK: Well, I didn't see too much of him because you sea e

Eisenhower replaced him.
BURG: HEe was only there a brief period of time that you wara?

STACK: That's right. But [Alfred] wWedemeyer who worked there
was in command of the, well, I shouldn't use the word command,
hak he was director of the strategy and policy group. He

wasn't an excitable guy either. They had picked these fellows

obviously wvery, very carefully. And they didn't blow up when



col. Jamas Stack, 1-29=73, Interview #2 page 11O

something happened. They had a tremendous effect on the rest

of the staff.

BEURG: Wedemeyer, at least in his book, comes across ag being

a very forcsaful outepoken kind of man.

aTACK: Well, Wedemeyer's actual service during those daya
or a little later was in ~onnaction with China and the east
rather than with Eunrope. general Marshall had salected him to
be, &s you know, his peraonal emissary te Chianag Kai-shek and

so he was out of our sphere and later on
he moved into another area entirely. But when he was chief for
that strategy and policy group he was quite an officer. Thera's
somethina funny about him, t0O. veu know the day after (some
of this may be repetitious, I kind of have a vague feeling that

it is) but the day before we Aerlared war, the Washington Post

and the chicago Tribune printed on the £irst mage &, T don't
racall now whether it was an axact copy, I don't think it was,
but anyway it was a composite of our war plans. Thare was
only two places that could come from, there were only two
copies, the White House or it could come from the War Plans
pivision of the General gtaff. And they sent a man over

there who only died a few monthe ago, named Jos Gonau. The

PBI send him over there at tha request of the President.



col. James Stack, ].—29"?3’ Interview w2 Page 120
PURG: How did he spell that name?

STACK: G-e-n-a-u, He was I think about the thiré top man,
third from the top under, I think there waes [J. Edgar] Hoover
and then [Louis B.] Nichols [Assistant to the Director] at
that time and thén Genau. Genau looked like Jim Farley. AS
they say in some parts of the country, a dead spitting image
of Jim Farley. Anyway Joe Genau was sent over there to
investigate: eand, because I didn't arrive aontil two days

later, I was out of that pleture; I couldn't be a suspecty 1
wasn't there. I was assigned to help him get through this
place or that place--make it easier for him. And General
Marshall called me in and told me that he didn't want anybody
ko stop him, Genau. He was to have everything he wanted: it
didn't make any difference what the rank was of the person he
was interviewing and those were the orders: give him every
bit of cooperation we can. well, Wedemeyer was German by
name, and he was a graduate of the German Military Academy. [
So he immediately became, not exactly suspect, but they were ¥
checking on him. And Genau was checking on him very carefully.

BAs & matter of fact later they ware two almost inseparable
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friends later. So Joe did his job, and it developed that no-
body on our staff could have done it. We wers very carefilly
checked. And they moved over to the White House, and three
days later the investigation was stopped by the President.
And was s0 damned mad, but that's the way it

WaE.

BURG: Somebody over there had let that ocut to the newspapexrs?

STACK: Don't know.

BURG: They don't know, but they stopped it.

STACKy I wouldn't say that because I don't know, but it was
in thet newapaper, and it didn't come out of the War Depart-
ment; so obviously it had tc come from there. Where else
eould it have come? And even out of there, what a tough thing

to get out. But it's happened before, I guess.

BURG: Somebody had been very careless.

STACK: Somebody had been very careless or somebody didm't

realize what they were doing.



Col. James Stack, 1-29-73, Tntaevview 2 Page 122

BURG: Before we run out of this tape, let, let me ask you
some things that relate strictly to you for & bit. When you
arrived, what kind of a work assignment did they give you?
¥You helped Genau of course, but what kind of a work assign-

mant d4id vou have and under whom?

STACK: In those days the general afficers on the general staff

were not allowed to have aides. They were not in the table of
organization. Now I was made an assistant executive officer te
Charley [Charles Kenon] gailey. Galley died xeal recently. HNot
too recently, but he died, And he was the executive officer of
that operations division. At that time he was a major:; he died
as 2 major-general, but he was a major then. And in my book he
was the hardest working man I have ever been associated with.
The guy nevar would let go of anything he had and expected
everybody else to do it. He worked seven days a week, maybe
twalve to fourteen hours a day. He'd always tell you if yvou

even looked at him to try to tell him you were tired, "There's

g
Y
a warx going on." : "
% 41

ey _j':-f’f
Well, the War Department at that time was staffed by ecivilian

personnel, I mean the clerical force. They had a chief clerk

and others like that. Most of these people had been there a
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long, long time, and they were quite old. Jullan Green who
was chief clerk for the Operations Division muat have been
sixty-two or three then, I'm guessing, but I'm pretty sure
that was it. Well, these people would come in at nine o'
clock in the morning and leave at five o'vlock at night, and
there was a lot, maybe you should make it a hell of & lot,
of confusion golng on. They had messages coming in in code
from Batman mnd this place ané that place and Hawail, all
over you know. They were in code and they just got beyond
thesa popler they just couldn't handle it. So the firat job
I was given. Now the decision had been made that sergeants-
major over thirty-five vears could not b& sent to combat:
they ware too old for the rigors of combat. &So I get the
{idea that I could c¢all in maybe two dozen sergeants-major
who krew thelrarmy and they knew the administration. They
knew the handling of things and time would mean nothing to l&
them. BSo I went to Gailey and he went to Ganeral Eisenhower
gbout this and they told me to go shead. Commission them

and we'll bring them in. Matter of fact one of them just

died here a couple of weeks ago, Virgil Field, who finally

wound up as secretary to the chiefs of staff. That's how
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good he was. There were others.

T made & tour arcund the country and picked these guys
out, and T want to tell you, I fought a lot of battles on
different posts to try and get them. And we brought them all
in there snd they were given sections, different sections.
T brought 2 man named, well he wae execuative vice-president
of the Ralston-purina Food Company. He was one of those
dollar-a-year efficiency experts. And I brought him. in, I'm
trying to think of his name, I ecan't, but I brought him in
after talking to several people who knew him, and they con-
sidered him the finest man on that sort of thing in the
country. Royce was his name; he was with Ralston Purina.
And we worked together from my angle on the military side I{U_ﬂﬂ
and his angle on the other side, you know, the civilian é
normal business way of handling things. BAnd we worked up a
scheme, not a scheme, but a format for the cperation of the

agministration of papers inecluding decoding all ‘that stuff.
BURG: And the Green Hornets--
STARCK: The Green Hornets.

BURG: --and all of this.
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STACK: You've heard of that. I must have fold you about the

Grean Hornets.
BURG: Right, you Jdid.

STACK: Anyway they gave me until, I forget when, I think May
15th, By the night of May 15th, midnight, we were supposed

ko put that (n--this may have been a perlod of maybe six weeks.
And I tock all these men, and we had classes for them with
Royce showing how & paper would come in and what would happen
to it and all this sort of thing. We worked out guite a scheme;

thay atill use it.

RORG: That was a drastic changeover that took place.

—_—
)
=

“nl -

STACK: A complete change. Very, very drastic.

BURG: Some have remarked, really a dangeroua thing to do at
that etage in the war, and yet you did do it:; you carried it

off.

STACK: Well, a dangercus thing to do, but you have to do
things like that. When somebedy says there's a paper in there

from General MacArthur to General Marshall, and you have Eto
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taka ten officers and go out there and each gets a stack of
paper and you look through to find it--that's a hell of a

position whan they're out there fighting.

BURG: And that's the way it was before you were able te put

that in.

STACK: That's the way Lt was, And it never happened again
after we put it in. Yes, it was a dangerous thing, but on
the other hand it really worked well. Other people in the
department, including even the adjutant-general's department
who was responsible for that sort of thing, ceme down to find
out how we weére doing it. In essence, when & méssage camé in
and it was decoded, it went to what they call the "action
officer.” There's an officer that sat there and did nothing

but look at these messages and send it to Dr. Burg because
o

By

you had primary interest in that message: you were going tf EE
work up the reply. A copy of that would go to your Bectian e .
chief, a copy of that would go to the executive, Gailey, a

copy of that would go to General Marshall's secretary. All

these had what they called tickler dates on them so that they
could tell on there file what hadn't come through. When any-

thing came through they simply took that copy and sent it in.
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other officers had secondary interest, For example, if they
wanted troops or wanted a unit, somebody's got to figure out
the transportation for that unit, another person's gat Lo
figure out whether or not that unit was equipped to do this,
another person had to look at it whether they had been trained
to do this and all that sort of thing. So they got copies of
that st the same time you got the first copy. Then you could
consult with these guys who were ready to consolidate. They
should be and they wers prepared to talk to you so that then
you could figure out your action, what you wanted to do, and

sent it up to your section chief.

EURG: Now some of thiz you had told me before, but here's &an
aspect that I hadn't realized and we didn't talk about before
—-that's this business of when the time came for you to know
whether that anit was trained and eguipped to do that job

the man responsible knew whether it wes or not.

STACK: That's right, that's right. And they could tell you
then. But these fellows got that paper the same time you did.
For example, I'll use MacArthur again. Comling from his head-

guarters on Bataan this thing had to have an answer within
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six to eight or ten hours. Then you'd be able to get it within
the six or eight or ten houra, The other way, the thing would
bhe sitting there and nobody would even see it. Nobody would
know it was there until an ingquiry would come throught what

happened to our messager

BURG: So everyone that comes in as you say with a ten hour
kind of urgency about it went out to everyone who neaded to

know and everyone saw ten hours.

STACK: Plus that Green hornet meant that averything had to
he out of the building within twenty-four hours. wWhen you
got that, you could not leave that building, it wasn't the
pentagon, it was the munitions building. You couldn't leave
that building antil your answer was ready for General Eisen-

hower, who was the chief of the division, and ready for £

general Marshall, who was chief of staff. You couldn't

"'.M"_ - .I'"r
. e

That was my firat job.

BURG: After May 15th what happened to you though?

STACK: The reason that was my first job was because this was
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something that had to be done right now. And General Eisen-
hower said, "What the hell, we've got a former seérgeant-
maior here, let's put him to work on it." That's how I got

that job.
BURG: I s&e.

STACK: Well, after May 15th, you see they carried me as
assistant administrative officer for several ressons. It
was May the 23rd, I think, when General Elsenhower went to

Buropa.
BURG: Yes.

STACK: I believe somewheres in there. Then they changed
my job to personsl representative of General Eisenhower on
gGeneral Marshall's staff. I handled all his perscnal in-

guiries, all of his perscnal things that he wanted to know.

o
. T
Fity g

1f there was anything that he wanted to push through, I'd < ih
repregent him at conferences, staff conferences and all

that. Very often I would send the reply to him overseas throagh
our coding and even talked to him on scrambled telephon@ on

cccasion about some of the things that he wanted te know

right now. He wanted to eacape all the sp-called red tape
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and get right to the crux of the thing.

BURG: Faster system even than the green hornets,

STACK: That's right. Because it had to be that way. So
this is something we just cooked upr we had no precedent for

that at all.

BURG: B5So that appointment putting you on that kind of duty

wae in part at the instigation of General Eisenhower—-

STACK: And General Marshall. Together, yes., And very often
I had to take this stuff and fly out to him and talk to him
about it. Quite a few ocesslons I was on the plane all by

myself.

BURG: That position you held is a very special kind of posi-

tion then?

STACK: VYes, 1t was created. It was created because, as I
say, i1f he had an aide and could do this with an aide that
might have been all right, but he didn't have any aides antil
he went overseas. Then he had them. Bat he didn't in the

War Department, there are no aides; so they make you an assistant
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executive officer. I had to be covered up as you well may
imagine, They couldn't just say this is the guy's job or

I might have been knocked on the head some night. Sa I was
carried as I say on the table as assistant administrator in
charge of personnel. But I had an assistant that did the
persomnel work; I didn't do much of that. He handled promo-
tions and citations and all that sort of thing. He 4id
almoat all of it. Occasionally I would go before a personnel
board and make a ples for this or that or the other thing:

but, again, this was mostly to cover up my real 4ob.

BURG: Just guietly vou were serving as the man on the spot

for genaral Eisenhower.

STACK: Just as the Operations Division, which was referred

to as the chief of staff's command post, was a creation of o
World War II, we never had anything like that before, so - ;
was the job I held and guite a few other 4obs. It was some-

thing that wWorld War II brought into effect and died right

after World War II weant out because we didn't need Lt anvy

moLe.

BURG: Well, let me ask you this, Colonel Stack, was there a
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man in the War Department serving in that same capacity on

behalf of pouglas MacArthur?

STACK: Ho, beacause I handled quite a hit of MacArthur's stuff,
How they had a man in the Southwest Pacific section, which was
also in our outfit, and he handled guite a lot of MacArthur's
staff. I can't thirk of his name, but he handled quite a lot
of it. But very often something would come in from MacRhrthur,
and Gailey would eall me and say, "Jim, can you handle this?"
or "wWill you handle that?" I'd handle it, and I'd do it.

When MachArthur came through Tacoma efter he came hack, I was
made the chairman of hi= reception committee; I was out of

the service then. He really waa nice and kind to me. I

tall you he was very kind bto me. —
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